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SINDIKALNI KLUBI DELAVSKEGA

SAM OUPRAVLJANJA V POMURJU
so že začeli z delom

Že p red  trem i m eseci so v Po
m u rju  osnovali K lube delavskega 
sam oup rav ljan ja . T reba  je  reči, da 
je  vladalo in še vlada m ed člani 
D elavsk ih  svetov in U pravnih  od
borov  p a  tud i m ed ostalim i člani 
kolektivov za te k lube  veliko za
n im anje. Nam en klubov je  p red 
vsem, izobraziti člane delavskega 
sam o u prav ljan ja , tako  da bodo 
lahko  v organih  del. sam ouprav lja 
n ja  čim uspešneje  delali.

O k ra jn i s ind ikaln i Svet, ki je  
dal pobudo za ustanovitev  teh  k lu 
bov v Pom urju , je  skupno z o k ra j
nim   političnim  vodstvom  sestavil 
tem e za p red av an ja , ki bi j ih  imeli 
v teh k lu b ih . Snov p red av an j je  
zelo zanim iva in bo nedvomno ko
ristila  organom  del. sam ouprav lja 
n ja  p ri n jihovem  vsakodnevnem  
delu. V teh  p red av an jih  so zaje te  
osnove politične ekonom ije, u p ra v 
l ja n je  sodobnega gospodarstva, no
tra n ja  o rgan izac ija  p o d je tja , d ruž
beni plan  in vloga DS, u p ravn ih  
odborov in d irek to rjev  v proizvod
n ji, del. zakonodaja , zaščita dela, 
načrtno  gospodarstvo, n ag ra jev an je  
v p o d je tjih , družbeno u p ra v ljan je  
na sploh te r  vloga in  naloga sin d i
k a ta  v družbenem  u p rav ljan ju .

Do sedaj so k lube že  osnovali v 
Radgoni, Lendavi, L ju tom eru  in M. 
Soboti. Z aktivnim  delom p a  je  p r i 
čel le k lub  p r i  gostinstvu in trg o 
vini v M. Soboti. Tu so imeli že dvo

je  predavan j (imela sta  jih  J. Pekol 
in V anek Šiftar). Poslušalo ju  je  
p reko 70 članov del. sam ouprav lja 
n ja, k i so bili s p red av an ji zelo za
dovoljni.

Prav bi bilo, da bi pričeli z de
lom tudi ostali klubi, ki so jih  že 
osnovali. Le tako bodo lahko prede
lali vse teme za predavanja v na
slednjih mesecih. Razen izobraže
vanja pa so klubi pomembni tudi 
zato, k e r  še v njih srečajo posa
mezni zastopniki del. svetov in 
upravnih organov ter v nevezanih 
razgovorih izm enjajo medsebojne 
izkušnje v družbenem upravljanju.

Iskrena 
prijatelja, 
pobornika za 
mir v svetu 
in velika 
državnika, 
sta si prisrč
no segla v 
roko. Na sliki 
maršal Tito 
sprejema  
predsednika 
indonezijske 
republike 
Sukarna.

V eliča stn a  p roslava  20. obletnice stavke  
tekstilnih delavcev v Kranju

Ves p re jšn ji  teden je  bil K ran j 
v svečanem  in prazn ičnem  razpolo
ženju , v nedeljo  so ob u licah  p la 
polale številne zastave, pod njim i 
pa je  valovala tisočglava množica 
delovnih ljudi, ki so p rih ite li iz vse 
Slovenije na proslavo 20. obletnice 
stavke slovenskih tekstilcev . Na 1i
vadi pod skalnatim i vrhovi Storžiča 
se je  zbralo  okrog 60.000 ljud i, med 
njim i tudi številni gostje: F ranc
Leskošek,  organizator  s tavke in

član Izvršnega komiteja CK ZKJ in 
zveznega izvršnega sveta, organiza
cijski sekretar CK ZKS Vida Tom
šičeva, predsednik republiškega 
sveta sindikatov Janko Rudolf in 
drugi.

Zborovanje je  otvoril sekretar 
Okrajnega komiteja ZK K ranj Mir
ko Zlatnar, takoj za njim  pa j e  de
legacija slovenskih tekstilnih delav
cev pozdravila tov. Leskoška in mu 
izročila šopek. Udeležencem prosla

ve je  poslal tople pozdrave tudi 
m aršal Tito.

V slavnostnem  govoru je   tov. 
L eskošek n a jp re j o risa l položaj 
tekstilne  ind u strije  v  stari Jugosla
viji, Še posebej pa  problem e sloven
skih delavcev in  n jihovo revolucio
narno  borbo .  Samo stavko  j e  tov. 
Leskošek tako le  označil: »Sim patije 
velikega dela javnosti so b ile  ta k ra t  
na s tran i delavstva. To se je  poka
zalo ne  le v velik i m oraln i in m a
te ria ln i podpori ostalih delavcev, 
ki so š p ristradan im  d en arjem  pod
p ira li delavce v stavki, tem več so 
tudi km etje, obrtn ik i in n ek ateri 
m ali trgovci dali stavkujočim  m ate 
rialno  podporo. Ta podpora je  m ani
festira la  enotnost delovnih lju d i, 
delavca, km eta  in  poštenih plasti 
sred n jih  slojev. T a enotnost je  im e
la v narodnoosvobodilni vojni tak o  
odločilen pom en . . .  Mnogo vodite
lje v  stavke in  b o rb en e  delavce, in 
delavke smo kasn e je  srečali tudi n a  
vodilnih m estih v narodnoosvobo
dilni vojni, v ljudsk i revo luciji in 
danes so n a  prvem  m estu v izg rad 
n ji socializma. Vsi so se h rab ro  bo
rili v vo jn i k ak o r tudi danes na 
svojih  delovnih mestih.«

Udeleženci so z navdušenim  plo
skan jem  sp re je li pozdravno pism o 
m aršalu  T itu  in p red log  Jova G u ji
ča, p redsednika republiškega odbo
ra  sind ikata  tekstiln ih  in u sn ja rsk ih  
delavcev Slovenije o proglasitv i 20. 
avgusta za p razn ik  tekstilcev  Slove
n ije . Ob koncu zborovanja  je  še 
Pepca Jež. ta jn ica  o k ra jn eg a  s in d i
kalnega Sveta v, K ran ju , p reb ra la  
predlog odloka o postavitv i o sred 
n jega  spom enika stavki tekstiln ih  
delavcev v K ran ju .

Popoldne se je  proslava n a d a lje 
vala z raznim i športnim i in k u ltu r 
nimi p rireditvam i, domače P reše r
novo gledališče pa je  uprizorilo  
C an k arjev e  »Hlapce«.

Dve pomembni 
gospodarski manifestaciji v naši najbližji soseščini
Č e trta  O k ra jn a  gospodarska raz 

stava v P tu ju  in  IV. M edjim urski 
ted en    obe s ta  b ili zak ljučen i v 
začetku  tega m eseca  sta  vseka
k o r pom em bni gospodarski m ani
festaciji, p rire jen i v naši n a jb liž ji 
soseščini, in  že  zarad i tega om em be 
vredni.

Z anim ivejša in popolnejša  od 
čakovske je  b ila  v sek ak o r razstava 
v P tu ju , čep rav  tud i IV. M edjim ur
skem u ted n u  ni mogoče zan ikati 
znatnega n ap red k a  od p re jšn jih  
razstav . V eliko število razstav lja l
cev in m nožica obiskovalcev iz vseli 
k ra je v  M edjim urja, pa tudi od d ru 
god, kaže  obenem , na  zan im an je  
p reb iva ls tva  za tak e  m anifestacije . 
Vse to in  še bolj ve lja  za razstavo 
v P tu ju , k i je  po svoji sm otrni u re   
jenosti — o rien tac iji v km etijstvo

in številu  obiskovalcev presegla, 
celo trad icionaln i M ariborski teden. 
Obe  razstavi,  čakovska in p tu jska,

s ledn ja  se posebej, sta  postali stalni, 
vsakoletn i gospodarski p rired itv i, z 
nalašč za ta  nam en u re jen im  raz
stavn im  prostorom , s prim ernim i 
pav iljon i, a k a r  je  predvsem  pogla
vitno: p rih o d n ja  razstava dobiva 
svojo zam isel in začetek  p rip rav  z 
dnem, ko se konča letošnja . Uspeh 
takega  de la  je  dovolj otipljiv .

Ob tem bežnem   razm iš ljan ju  o 
dveh gospodarskih razstavah  v naši 
n a jb liž ji soseščini pa se samo od se
be vr iva  vp rašanje:  ka j  p a  pr i  nas,

v P o m u rju ?  T ako v P tu ju  k ak o r v 
Č akovcu so začeli p red  štirim i leti 
— obenem  s tak ra tn im , vsekakor ze
lo uspelim  P rekm ursk im  tednom . 
Toda v P tu ju  in Čakovcu že p r i
p rav lja jo , prihodnjo , V. razstavo 
mi pa smo n ek je  obtičali. L ansko
le tn i poskus oživitve uspele p rire 
d itve  iz le ta  1952 ni zadel v polno 
za letos kaže, d a  nism o imeli dovolj 
pogum a, za p rih o d n je  leto enako? 
In še n ekaj! Ali nismo v Soboti že 
nečesa zam udili?

V Izvršnem svetu LRS je bilo tiskovna konferenca 
o povečanju storilnosti
Prejšnjo soboto je bila v Izvršnem svetu LRS v L jubljani tiskov

na konferenca, na kateri je  podpredsednik Izvršnega sveta in preds. 
odbora za gospodarstvo Viktor Avbelj prikazal nekatere osnovne po
datke o gospodarskem razvoju  naše republike v letošnjem prvem pol
letju, obenem pa v razgovoru s prisotnimi predstavniki tiska osvetlil 
nekatere probleme proizvodnje.

Uvodoma je  tov. A vbelj poudaril, da smo 
x le tošnjim i ekonom skimi instrum enti do
segli p lan irano   s tab ilizacijo  gospodarskih 
razm er v večji m eri kot p re jšn ja  le ta  in  to 
k lju b  tem u, da v prvem  polletju  še nismo 
dosegli p laniranega povečanja proizvodnje. 
Medtem ko n a j bi nam reč v letošnjem  letu 
povečali proizvodnjo v p rim erjav i z lansko 
za 7 % , znaša povečanje v  prim erjavi, z 
lansko polletno proizvodnjo le  1 odstotek. 
Tako bi m orali za izpolnitev le tošn jega p la
na preseči v  drugem  polletju   lanski plan 
za 12 odstotkov. To je  vsekakor velika na
loga, k i zahteva aktivno sodelovanje vseh, 
zlasti seveda p ris to jn ih  oblastvenih in 
upravnih  organov, političnih organizacij itd.

V glavnem so podani ob jektivni pogoji 
za izpolnitev le tošnjega p lana. Predvsem  je  
letos na' splošno na razpolago znatno  več 
surovin kot  p rej šn ja  leta. Več j e  tudi  el ek

trične  energ ije , lahko pa je  bo zarad i pove
čanih potreb k lju b  temu prim anjkovalo, za
to bo treba  zagotoviti, da bomo razpoložljive 
količine izkoristili n a jb o lj smotrno.

Posebno sk rb  pa bo v prizadevan jih  za 
izpolnitev p lana treba  posvetiti povečanju 
proizvodnje. V ta  nam en bodo m orali v  pod
je tj ih  posvetiti še več pozornosti uvajanju 
prav iln ih  norm in p rem ij, to  toliko bolj, 
k e r  v  prihodnjem  le tu  ni pričakovati kakih  
bistvenih  sprem em b plačilnega sistem a.

Kmetijska razstava 
v Gor. Radgoni

V Gor. R adgoni bo od 6. do 8. 
oktobra, velika  k m e tijsk i razstava. 
Na n je j  bodo sodelovale vse km e
tijsk e  zadruge in km etijsk a  gospo
darstv a  iz občinskega okoliša.

N a ra z s ta v i  bodo p rik aza li p re 
bivalcem  u sp eh e , k i so b ili v zad
n jih  le tih  doseženi na področju  
km etijstva ,

R azstav lja li bodo sem ensko žito, 
gom oljnice, stročnice, in d u strijsk e  
rastline , povrtnino, trave, s a d je ,  
grozdje, v a ro v a ln i sredstva za rast
line, kem ijska  sredstva  za uniče
v an je  p levela, um etna gnojila  in  
ustrezne km etijsk e  stro je. 

Z A G R E B Š K I  V E L E S E J E M

Zapiske našega 
novinarja o vtisih 
z zagrebškega 
velesejma berite 
na 5. strani lista

V nedeljo, 23. septembra

ve l iko  zborovanje drž. uslužbencev v Lendavi
Sindikalna organizacija  d ržavnih  

uslužbencev zd ružu je  v P o m urju  
okrog  700 članov, k i so stalni 
sprem ljevalc i družbenega ž iv ljen ja  
in  h rb ten ica  državne u p rave  v  po
k ra jin i.

V nedeljo , 25. septem bra dopol
dne bodo imeli d ržavni uslužbenci 
Pom urja  veliko zborovanje v dvo
ran i »Svobode« v Lendavi. D osedaj 
je  p rijav ilo  svojo udeležbo že okrog 
400 članov sindikata.

Na dnevnem  redu  bodo re fe ra ti 
in razp rava  o po ložaju  d ržavnih  
uslužbencev v naši družbeni u red it
vi in  kom unalnem  sistem u s poseb
nim  poudarkom  na poslanstvo, ki ga 
o p rav lja jo  ko t neposredni uresn iče
valci duha in č rke  vsega tistega, k a r  
sp re jem ajo  v im enu delovnega lju d 
stva naši n a jv iš ji zakonodajni o rga
ni. Po zborovanju  se bodo državni 
uslužbenci pom erili v odbojki, šahu, 
kegljanju ,  s tre ljanju,  namiznem te 

n isu  in lah k i a tle tik i, popoldne pa 
si bodo ogledali in d u strijsk e  n a p ra 
ve na naftnem  po lju  v Petišovcih. 
Zm agovalne skupine bodo deležne 
p rizn an j in nagrad .

Z nedeljsk im  zborovanjem  bodo 
pom urski d ržavni uslužbenci dosto j
no m anifestira li ideje  III. kongresa 
DUJ, ki bo novem bra v Zagrebu..

Vodstvo sind ikata  bo imelo pri 
o rgan iz iran ju  zborovanja  p rece j 
stroškov. Zaprosilo je  že OLO za 
denarno  pomoč in se nad eja , da ne  
bo ostalo  p razn ih  rok. -sk

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 21. do 30. septembra
Med 19. in 21. sept. ter sredi pri

hodnjega tedna (okoli 26. sept.) po
slabšanje vremena oziroma kratko
trajne padavine z. ohladitvijo. V 
ostalem lepo in čez dan toplo vreme.

Dr. V. M.

NAŠ KOM ENTAR

Od trg o v in  -
do po trošn išk ih  
svetov

 Sedaj, ko so v težnji po stabili
zaciji trga zavladale v naši trgovini 
čisto druge konjunkfurne prilike, se 
je marsikateri kolektiv trgovskega 
podjetja ne more znebiti starih trmic. 
Na podlagi lanskoletne realizacije 
prometa določeni letošnji letni pro
met, čeprav za 5 % nižji, dela trgov
skim poslovalnicam precej preglavic, 
kajti trenutna stagnacija, predvsem  
pri tek s tilu m o čn o  vpliva na pro
met trgovin in to seveda tudi na for
miranje obveznih sredstev, predvsem  
plačnega sklada. Tako je letošnji 
promet na enega uslužbenca v trgo
vini predviden skoraj v enaki višini 
kot lani. Manjše povpraševanje po 
določenih predmetih potrošnje — tu  
se odraža tudi zmanjšanje kupne 
moči kmečkega prebivalstva — sili 
trgovska podjetja k  delni redukciji 
zaposlenega osebja in prav tako k 
zniževanju materialnih stroškov.

Pravi življenjski odraz so dobile 
vse te stvari v Murski Soboti, kar je 
razumljivo, saj ima M. Sobota kot 
okrajno središče največ trgovin. V 
nekaterih trgovskih podjetjih opra
vičujejo stalež zaposlenega osebja 
z rentabilnostjo, kar pa v trgovini 
ni najbolj priporočljivo, saj bi se to 
kaj hitro odrazilo pri cenah posa
meznih predmetov. Tako vztrajajo 
n. pr. pri »Pot rt šniku« še vedno pri 
tem, da je potreben podjetju poleg 
ostalih uslužbencev še potnik, občin
ski ljudski odbor pa vztraja pri tem, 
da je treba ukiniti v podjetju zato 
vsaj eno drugo službeno mesto. To 
mnenje občine temelji predvsem na 
realizaciji letošnjega prometa pod
jetja ob polletju.

Sedanje stanje v trgovini nareku
je predvsem združevanje manjših po
slovnih enot v večja trgovska pod
jetja. S  tako organizacijo bi se 
upravni stroški podjetij občutno 
zmanjšali, razen tega bi bilo mogoče 
razpoložljiva sredstva, n. pr. investi
cijska, bolj smotrno uporabiti. Manj
ša trgovska podjetja porabijo sred
stva za drobna popravila, kaj dru
gega pravzaprav ne zmorejo, ker so 
ta sredstva navadno malenkostna. V 
večjih trgovskih podjetjih bi bila 
akumulacija sredstev taka, da bi bi
lo mogoče misliti tudi na samostojne 
gradnje novih trgovskih lokalov, ki 
so Murski Soboti pošteno potrebni.

 Že lani je občinski ljudsk i odbor 
poskušal prikazati trgovskim poslo
valnicam pomen kolektivnih gradenj. 
Toda podjetja so bila preveč ozka in 
so hotela uveljaviti pri nameravanih 
objektih izključno koristi svojega ko
lektiva. Nujnost gradenj novih trgov
skih lokalov je očitna še bolj zaradi 
tega, ker privatni - lastniki večine 
murskosoboških lokalov ne pustijo 
nobenih preureditev lokalov prav
zaprav bi bil tudi nesmisel trošiti 
tukaj družbena sredstva -  nočejo 
prodati niti inventarja, čeprav so bi
la nekatera podjetja pripravljena in
ventar odkupiti.

Pri urejevanju nekaterih bistve
nih stvari v murskosoboški trgovini 
je treba omeniti še nekaj. Že d olgo 
 časa traja v M. Soboti pravda za 
lepo urejeno trgovino z zelenjavo in  
sadjem. Prav tako je pred kratkim  
izdala okrajna zdravstvena inšpek
cija odločbo o ukinitvi mesnice na 
Titovem trgu. Od štirih mesnic sta 
ostali v  M. Soboti le še dve in v koli

(N adaljevan je  n a 2. strani)



Od trgovin do potrošniških svetov
(Nadaljevanje s 1. strani)

ko bosta kos potrebam, bodo že v 
prihodnjih dneh pokazale dolge vrste 
potrošnikov pred mesnicama. To si
cer izzveni nekoliko čudno, kajti ča
kanja nismo več tako vajeni kot 
pred leti, vendar se bo zgodilo tudi 
to. Kmetijska zadruga se že. dolgo 
časa bori za svoje poslovne prostore, 
kjer je sedaj galanterija »Vesna«, 
Vesni sicer ponujajo drug lokal, ki 
je sicer, nekoliko slabši od doseda
njega; toda vprašati se moramo, ali 
je za M. Soboto bolje, da ostane ta 
galanterijska prodajalna ali pa da 
kmetijska zadruga uredi v tem lo
kalu novo, primerno mesnico in trgo
vino z zelenjavo in sadjem!? Obje
ktiven odgovor na to vprašanje ni 
težak.

Ob vsem tem pa ni čutiti potroš
niških svetov, ki bi imeli tudi s ta

kim i problemi dovolj dela. Nekateri 
znaki ob životarjenju potrošniških 
svetov kažejo, da imajo ti premalo 
določene kompetence. Kolektivi 
trgovskih podjetij se namreč boje, 
da bi se potrošniški sveti preveč 
vmešavali tudi v stvari, k i jih  re
šujejo edino organi samoupravljanja 
v podjetju. Tu bo morala pomagati 
potrošniškim svetom iz zagate Trgo
vinska zbornica z neke vrste okvir
nim i pravili. Morda bo potem upra
vičeno upanje, da bodo ti naši naj
mlajši organi upravljanja našli pod
reč je svojega dela v  pravilnih me
jah. _____

ZDRUŽITEV VAJENSKE ŠOLE 
V KRIŽEVCIH IN LJUTOMERU

Na zadnji seji občinskega ljud
skega odbora so med drugim tudi 
sklenili, da bodo zaradi pomanj
kan ja  prostorov v Križevcih uki
nili vajensko šolo. V prostorih se
danje šole pa bo krajevna ambu
lanta, ki je  tudi v neprim ernih pro
storih in bi jo  zaradi tega po zad
njem  pregledu tudi morali preseliti 
v L ju tom er če ne bi našli boljših 
prostorov, čemur se je  pa večina 
zavarovancev odločno uprla. Zato 
jo  bodo preselili le v nove pro
store, ki odgovarjajo predpisom.

šb
MLADINA NA GIMNAZIJI 

JE PRIČELA Z DELOM
V torek so se na prvem sestan

ku v tem šolskem letu člani aktiva 
LMS na soboški gimnaziji pogovo
rili o ustanovitvi raznih krožkov in 
igrišču, ki ga bodo začeli u rejati še 
to jesen, kolikor jim  bodo to dopu
ščala razpoložljiva denarna sred
stva.

V krožkih, ki so se že lani po
kazali zelo uspešne, pa bodo spo
polnjevali svoje znanje. Temu na
menu bosta predvsem služila mark
sistični in prirodoslovni. Poleg teh 
dveh so še ustanovili dramatskega.

Videti pa je, da bo še aktiv imel 
precej težav, če bo hotel pritegniti 
k  delu vso mladino, saj jih je pre
cej takih, ki se niti niso hoteli ude
ležiti tega prvega sestanka.
LJUBLJANSKO GOSPODARSKO 

RAZSTAVIŠČE PRIHODNJE LETO
Ljubljansko gospodarsko razsta

višče pripravlja  za prihodnje leto 
nekaj pomembnih razstav. Že mar
ca bo v L jubljani tradicionalni se
jem tekstila in usnja. Aprila bo IV. 
mednarodna razstava radia in tele
komunikacij. Maja bo na gospodar
skem razstavišču sejem prometnih 
sredstev. Ta sejem bo obširen pri
kaz problem atike našega cestnega, 
železniškega, vodnega in zračnega 
prometa. II. mednarodni sejem em
balaže bo junija,  avgusta pa II. 
mednarodni sejem izvoznega blaga 
Jugoslavije. Septembra sledi in  
mednarodna vinska razstava, oktob
ra pa predvidevajo kmetijsko raz
stavo.

JEDRSKA ENERGIJA V NAŠEM
ELEKTROGOSPODARSTVU

Predvčerajšnjim  in včeraj je bi
lo v Beogradu posvetovan je, na ka
terem je okrog 250 inženirjev in 
tehnikov obravnavalo najnovejše 
stvari v zvezi z uporabo jedrske 
energije v elektrogospodarstvu.

Zborovalci so se seznanili z 
osnovnimi problemi s področja jedr
ske energije, kakor tudi s problemi 
v zvezi s konstrukcijo reaktorjev in 
jedrskih central.

Sklepi tega posvetovanja bodo 
predvsem smernice za usposobitev 
kadrov, ki bodo gradili naše prve 
jedrske centrale.

Navezano je tesnejše prijateljstvo med
Jugoslavijo in Indonezijo

Obisk predsednika indonezijske 
republike dr. Ahmeda Sukarna, če
prav kratek, pomeni pomemben ko
rak k zbližan ju obeh držav, Jugo
slavije in Indonezije. To je poka
zal prisrčen sprejem, ki so ga sto
tisoči Jugoslovanov priredili povsod, 
kamor je predsednik Sukamo pri
šel, pa naj je bilo to v Beogradu, 
Zagrebu ali Sarajevu. To je pokaza
lo tudi skupno poročilo o razgovo
rih med FLRJ in republiko Indone
zijo, ki je bilo objavljeno ob za
ključku državniških razgovorov in 
ob koncu obiska predsednika dr. 
Sukarna Jugoslaviji.

Že v začetku poročila je navede
no, da »morajo zveze med Jugosla
vijo in Indonezijo ter vsemi drugi
mi državami temeljiti na politiki 
dejavne in miroljubne koeksistence, 
na načelih enakopravnosti in med
sebojnega spoštovanja ozemeljske 
nedotakljivosti in suverenosti, ne
vmešavanja v notranje zadeve in 
priznavanja pravice vsakemu naro
du in državi do neodvisnega raz
voja ne glede na ideološke, družbe-

no-ekonomske in druge razlike, na 
načelih, ki so prišla do izraza tudi 
na konferenci v Bandungu.«

Ta, kakor tudi drugi del skupne
ga poročila, ki govori predvsem o 
rezultatih posvetovanja o sedanjem 
mednarodnem položaju, še posebej

pa o Sueškem prekopu, je dokaz, da 
sc bosta obe državi ravnali po teh 
načelih.

Obisk predsednika prijateljske 
Indonezije dr. Sukarna nam je za
gotovil, da imamo v njem in v in
donezijski republiki iskrenega pri
jatelja ter zaveznika.

Zopet smo navezali tesnejše sti
ke z državo, ki načelno zastopa iste 
politične tendence kakor mi, in ki 
je, prav tako kot mi, neomajen pri
staš miroljubne politike v svetu, 
pristaš miroljubnega sožitja med 
narodi.

NAŠA PARLAMENTARNA DELE
GACIJA OBIŠČE ZAHODNO 

NEMČIJO
25. septembra odpotuje delegaci

ja  zvezne ljudske skupščine na se
demdnevni obisk v Zahodno Nemči
jo. Tako bo vrnila obisk zveznemu 
parlamentu, katerega predstavniki 
so bivali v naši državi m aja lan
skega, leta. Delegacijo bo vodil 
predsednik zvezne ljudske skupšči

ne Moša P ijade.  V n je j bo enajst 
poslancev, med njim i tudi zvezni 
ljudski poslanec in predsednik Iz
vršnega sveta LR Slovenije Boris 
Kraigher.

DELEGACIJA NORVEŠKE DELAV
SKE PARTIJE V JUGOSLAVIJI
Te dni se mudi v naši državi de

legacija norveške delavske partije, 
ki je  na obisku pri SZDL Jugosla
vije. Delegacijo vodi generalni se
kre tar stranke Haaken Lie. Med na
šimi predstavniki ter norveškimi je  
bilo že več političnih razgovorov. 
Razpravljali so o strukturnih spre
membah v kapitalizmu..

Razgovori še trajajo .

VOLILNI BOJ V ZDA 
V Ameriki so že uradno začeli 

z volilnim bojem za predsednika 
države. Zanimivo je, da je pričetek 
pripadel demokratom, ki so nepri
čakovano zmagali na delnih volit
vah v republikanski trdnjavi v se
vernovzhodni državi Maine. Demo
krati so dobili mesto guvernerja ter 
2 do 3 poslanske položaje. Volilni 
boj bo torej precej hud. 

ARABSKI SVET SE ZDRUŽUJE 
Te dni se je  v B ejrutu končalo 

zasedanje ekonomskih strokovnja
kov iz vseh arabskih dežel. Pod po
kroviteljstvom Arabske lige so stro
kovnjaki izdelali končen načrt pred
loga o gospodarski združitvi arab
skih držav.

Ameriški
vojaki
morajo
stražiti
šolo, v
katero
zahajajo
tudi
črnski
otroci.
Več o
rasnem
sovraštvu
v ZDA
lahko
berete
na 8. strani
našega
lista

Politični komentar:

S U E Š K A  KRIZA 
V N O V I  F A Z I ?

Namesto, da bi se položaj okoli 
Sueškega prekopa vedno bolj razči
ščeval, se zdi, kakor da se vedno 
bolj zapleta. Danes -je najbrž tudi 
zahodnim velesilam jasno, da Lon
donska konferenca 18-tih držav ni 
rodila zaželjenega uspeha, prav tako 
je bilo skoraj brezplodno potovanje 
Menziesa in ostalih štirih v Kairo. 
Zaključki s te konference so namreč 
biti taki, da jih Egipt nikakor n i " 
m ogel sprejeti.

Sedaj snujejo v Londonu novo 
konferenco, na katero so povabili 15 
držav, tiste torej, ki so sprejele pred
log o internacionalizaciji Sueza. Se 
pravi, da na tej konferenci ne bodo 
sodelovale Sovjetska zveza. Indija, 
Indonezija in Ceylon. Te države so 
namreč glasovale proti zahodnemu 
predlogu.

Toda ozračje, v  katerem sklicuje
jo to konferenco, je še mnogo slabše, 
kakor je bilo za prvo. Skandinavske 
dežele so se iz javile, da hi bilo treba 
spor predati Organizaciji Združenih 
narodov in da prihajajo v London 
zaradi iskanja možnosti za miroljub
no rešitev tega problema. Podobno 
sta izjavila tudi Iran in Pakistan, ki 
sta se poleg tega izrecno izjavila 
proti uporabi sile. Na vedno večji 
odpor zadeva politika treh zahodnih 
sil tudi v Aziji. Atmosfera za kon
ferenco je torej vse prej kakor pa 
ugodna.

Na tem drugem velikem sestanku 
o Suezu namerava podati poročilo 
Menziesov odbor, razen tega bodo 
razpravljali o memorandumu egip
tovske vlade, dostavljenem po kair
skih razgovorih, ter načrt Velike Bri
tanije, Francije in ZDA o ustanovitvi 
»združenja koristnikov Sueškega pre
kopa«.

Napovedi so nehvaležne, toda vse 
kaže, da tudi ta konferenca ne bo 
imela posebnega uspeha.

Danes se mnogo govori o možnosti 
vojne med Egiptom in zahodnimi ve
lesilami. Nekatere vojne priprave ce
lo nazorno kažejo na to. Toda, ali je 
danes država, ki bi si upala sprožiti 
novo, strahotno vojno? Zelo, zelo 
dvomljivo, da bi si katera upala. 
Prav gotovo pa govori več znakov 
za to, da bi zahodne velesile začele 
z gospodarskim bojkotom Egipta in 
Sueškega prekopa. Tako nekako se 
je izrazil tudi Eden in tudi nekateri 
glasovi iz ZDA govore za to mož
nost. Toda, je to morda rešitev Sue
ške krize? Prav gotovo ne!

XIV. redna seja ObLO v Ljutomeru
ODLOČBE LJUDSKEGA ODBORA JE POTREBNO

DOSLEDNO IZPOLNJEVATI
Osrednji točki dnevnega reda seje Občinskega ljudskega odbora 

v Ljutomeru z dne 13. sept. sta bili poročili o delu upravnih organov 
ObLO in o problematiki kmetijstva na območju občine. Dnevni red so 
še razširili z razpravo o spremembi tistega dela občinskega statuta, ki 
je v zvezi z vprašanji organizacije narodne obrambe ter z razpravo o 
proračunskih izdatkih.

Že po zakonskih določilih je  
ta jn ik  dolžan, da poroča ljudskemu 
odboru o delu upravnega osebja, je  
v uvodu svojega poročila poudaril 
tov. Štebih, tajn ik  ObLO. V enem 
letu obstoja nove občine si je  
upravni aparat že pridobil obilo 
izkušenj in se tako utrdil, da bi že 
lahko prevzel tudi nove obveznosti, 
predvsem pa nekatere inšpekcijske 
službe (n. p r. trgovsko inšpekcijo), 
ki še sedaj spadajo v pristojnost . 
okraja, a bi jih  občina gotovo učin
koviteje izvajala. Upravno osebje 
v zadnjem času tudi več pomaga 
ljudskim  odborom pri vsklajevanju 
sklepov z zakonskimi določili. Ta 
pomoč je  bolj neposredna pri k ra
jevnih uradih, vendar pa še vedno 
nezadostna. Tudi glede zakonitosti 
dela se je  stanje izboljšalo, zato 
je čedalje manj pritožb, še manj 
pa utemeljenih.

Problematične so pa še ustrezne 
strokovne kvalifikacije, saj zaradi 
tega ne morejo namestiti referenta 
za gradbeno in komunalno dejav
nost ter za kmetijstvo. Po določbi 
bi morala oba imeti akademsko 
izobrazbo in inženirsko diplomo. 
Toda z ozirom na to, ker so plače 
upravnega osebja sorazmerno niz
ke, je  nemogoče dobiti primernega 
strokovnjaka, določila Izvršnega 
sveta LRS pa ne dovoljujejo name
stitve osebe z manjšo kvalifikacijo, 
četudi ima le ta večletno prakso. 
Posledice tega pa močno čutijo ljud
je, saj morajo čakati na potrebna 
gradbena dovoljenja več kot pol 
leta, ker ni nikogar, ki bi jih izda
jal. L judje morajo zato tudi po tri
desetkrat na občino. Poleg tega pa 
nihče ne kontrolira, če so gradnje 
res izvedene po načrtu ali ne. Na 
osnovi tega so se ponovno prepriča
li, da je  vendar boljše zaposliti člo
veka z manjšo, strokovno kvalifika
cijo ko t pa še čakati vrsto let na 
primernega strokovnjaka,

Razpravljali so tudi o odnosu 
uslužbencev do strank in ugotovili, 
da je na splošno dober in da zelo 
redko pride do neprim ernih izpa
dov. Disciplinsko so bili kaznovani 
trije. Zgodilo se je pa, da je usluž

benka občine preprodajala koleke, 
izterjevalec davkov Gačič pa si je 
od februarja do avgusta mirno pri
lastil 120.000 din, ne da b i sploh 
kdo kaj sumil. To priča, da glede 
kontrolne službe še ni vse v redu. 
Pa tudi izvajanje odlokov ljudske

ga odbora je  nedosledno, saj so na
vadno kaznovani le nekateri kršite
lji in to z »ekzemplaričnimi kazni
mi«, k a r  bo v bodoče tudi potrebno 
odpraviti in kaznovati vse, ki pred
pisov ne izpolnjujejo. Ta ugotovi
tev se je  kakor rdeča nit vlekla 
skozi vso nadaljn jo  razpravo, saj 
so posledice te nedoslednosti prav 
močno občutili pri kmetijstvu, ko 
nekateri kmetovalci sploh niso škro
pili okužen ih krompirišč in  sadov
njakov, a tega ni nihče kontroliral.

(Nadaljevanje na 5. strani)

Trgovska hiša 
»Merkur« na 
Glavnem Trgu 
v Ljutomeru

D O M A Č E  G O S P O D A R S K E  V E S T I
—  Pred nekaj dnevi so izročili pro

metu novi most čez Savo v Beo
gradu. Novi most je  namenjen

 za vozni promet in za promet 
pešcev. Ob otvoritiv mosta je 
imel podpreds. zveznega izvrš
nega sveta Svetozar Vukmanovič 
k rajši govor.

— V Mariboru se je mudila p red 
kratkim  kitajska trgovinska de
legacija. Člani  delegacije so si 
ogledali HE M ariborski otok, Me
talno in mariborske tekstilne to
varne.

— Strokovna ekipa splitskega pod
je tja  »Brodospas« je  dvignila 
pred nedavnim z morskega dna 
italijansko podmornico »Medu
sa«, ki je  bila potopljena že v 
prvi svetovni vojni blizu Benetk. 
Pri dviganju ladje so se poslu
žili tudi velikega 350-tonskega 
dvigala.

— V prejšnjem  tednu so odprli na 
D unaju letošnji velesejem, na 
katerem razstavl a nad 2600 raz
stavljavcev iz Avstrije in 1500 
podjetij iz 17 drugih držav. Na 
dunajskem velese »mu je zasto
pana tudi naša država.

— V S k o p ju  so odprli prvo raz
stavo jugoslovanskega tobaka. 
Razstava zavzema prostor nad 
1000 m2. Na tej razstavi sodelu
je jo  vsa podjetja za predelavo 
tobaka kakor tudi podjetja, ki 
izdelujejo embalažo za industri
jo  tobačnih izdelkov.

*

Bilanca Narodne banke za leto 
1955 je  pokazala, da je  narasla bi
lančna vsota od leta 1954 do lani 
za 267 m ilijard  dinarjev. Občutno 
pa so se zmanjšale obveznosti k ra t
koročnega značaja in obveznosti do 
inozemstva. Zmanjšal se je tudi de
narni obtok.

REKONSTRUKCIJA 
LJUTOMERSKE TOVARNE USNJA

Zaradi zastarelih naprav se je od 
Tovarne usnja v Ljutom eru širil ne
prijeten  smrad in zato so prebivalci 
že dalj časa zahtevali, da bi tovar
no preselili drugam. Toda selitev bi 
preveč stala, poleg tega je  tovarna 
spričo pom anjkanja usnja v dokaj 
ugodnem položaju  in zato se je 
pod jetje  odločilo za rekonstrukcijo. 
Načrti za modernizacijo so že go
tovi, dela pa bodo stala okrog 50 
milijonov din, v p rvi fazi 18,5 mili
jonov din. S temi deli bodo odpra
vili ozka grla in znatno povečali 
proizvodnjo. Odpadki, k i so doslej 
povzročali smrad, ker jih  niso mo
gli izkoriščati, pa bodo v bodoče ro
mali v klejnico. šb

Pročelje 
soboške 
gimnazije, 
ki je postala 
v zadnjem  
času zopet 
živahna

Ali bo Pomurje dobilo motorni vlak?
Pred nekaj dnevi je  bilo v Ma

riboru posvetovanje o predlogu no
vega voznega Teda. Posvetovanja so 
se udeležili zastopniki okrajev, ob
čin in nekaterih podjetij.

Med razgovorom, kako naj bi 
vozili vlaki, da bi čimbolj ustregli

potnikom, so predlagali zastopniki 
našega okraja uvedbo motornega 
vlaka na železniški progi M. Sobota 

— Pragersko, oziroma Maribor. Za
stopnik ŽTP, ki je  prisostvoval kon
ferenci, je  izjavil, da v L jubljani že 
resno razm išljajo o uvedbi motor
nega vlaka proti Murski Soboti.

Z uresničitvijo te zamisli —  ki 
sicer ni nova — bodo naši k ra ji v 
prometnem oziru tesneje povezani 
z ostalimi predeli Slovenije.

HRASTNIŠKO STEKLARNO BODO 
OBNOVILI

Hrastuiški steklarni m anjka le še 
nekaj let do stote obletnice usta
novitve. Ker so posamezne indu
strijske naprave zelo zastarele, pri
pra v lja jo obnovo večine industrij
skih objektov.

Preureditev steklarne n a j bi po
tekala tako. da bo proizvodnja čim
m anj trpela. Vse preureditve so za
mišljene tako, da bodo objekti čim
bolj povezani, kar bo omogočilo 
večjo proizvodnjo. Preureditev bi 
tra ja la  4 leta, za to pa bi porabili 
1.236 milijonov dinarjev. Investi
tor bo prispeval sam okrog 317 mi
lijonov dinarjev lastnih sredstev. Po 
rekonstrukciji se bo povečala p ro 
izvodnja stekla od dosedanjih 5.400 
ton na 6.400 ton letno. Na novo 
bodo uvedli po obnovitvi proizvod
njo nekaterih vrst tehničnega ste
kla, ki ga moramo uvažati.

POMURSKI VESTNIK, 20. sept. 19562



K U L T U R A  I N  P R O S V E T A

V nedeljo bodo odkrili spominsko ploščo dr. Avgustu Pavlu

Dr. AVGUST PAVEL IN NJEGOVA 
ZNANSTVENA DEJAVNOST 

Pomurski kulturni delavci in 
predstavniki republiških kulturnih 
organizacij se bodo z odkritjem spo
minske plošče 23. t. m. na Cankovi 
vidno oddolžili spominu našega ro
jaka dr. Avgusta Pavla, ki je kot 
znanstveni delavec ostal vse svoje 
življenje zvest rodni grudi, kot moj
strski prevajalec pa tudi materinski 
besedi in slovenski književnosti.

Čeprav ga je življenjska pot še 
pred prvo svetovno vojno vodila z 
Cankove preko Monoštra v Szom
bathely in dalje v Pešto, in čeprav 
je po končanih univerzitetnih štu
dijah kot srednješolski profesor 
ostal na Madžarskem, Pavel ni nik
dar zatajil besede svoje matere in 
nikdar se ni solidaliziral z rene
gatskim sladobesedičenjem nekate
rih prekmurskih izobražencev. On 
je, nasprotno, z veliko ljubeznijo in 
skrbnim delom skušal znastveno ob
razložiti narečni slovenski govor 
svoje ožje domovine in oteti pozabi 
mnoge pomembne narodopisne zna
čilnosti slovenskega življa med Mu
ro in Rabo.

Med izredno pomembna dela sla
vista Pavla spada predvsem njego
vo »Glasoslovje cankovskega slo
venskega narečja« (A vashidegkuti 
szloven nyelvjaras hangtana), ki je 
izšlo 1909. leta pri madžarski znan
stveni akademiji v Budimpešti. To 
je pravzaprav prvo temeljno jezi
koslovno delo o prekmurskem na
rečju, ki ga priznavajo znani sla
vistični delavci in jezikoslovci. Po
leg nekaterih drugih jezikoslovnih 
in književno-zgodovinskih razprav 
pa sta še za proučevanje življenja 
Prekmurja in Porabja zelo po
membni tudi dve njegovi narodo
pisni razpravi in sicer razprava 
»Odprta ognjišča v kuhinjah rab
skih Slovencev«, ki je izšla v ma
džarščini in slovenščini ter razprava 
o posebnem načinu lova na »lan
fore« (brinovke) v nekaterih porab
skih in okoliških vaseh. Kajpa, po
kojni Pavel je napisal še več manj

ših člankov, ki zadevajo jezikovne 
in narodopisne posebnosti njegove 
ožje domovine, prej omenjena dela 
pa so tolikšne znanstvene vredno
sti, da jih je treba posebej zapisati 
in podčrtati njih pomen.

Pavel ni bil samo znanstveni de
lavec, temveč tudi mojstrski preva
jalec slovenskih književnih del v 
madžarščino in pesnik. Med tem ko 
so njegovi prevodi Cankarja, Lev
stika, Prežihovega Voranca, Otona 
Župančiča itd. naši javnosti dovolj 
znani, je ob tej priliki treba opo
zoriti tudi na njegove pesniške stva
ritve, v katerih prihaja neenkrat do 
izraza njegova duhovna navezanost 
na rodno grudo in domače ognjišče. 
V svojih študentovskih letih, še 
pred prvo svetovno vojno, je Pavel 
napisal več pesmi v lepem sloven
skem narečju (te pesmi so bile ob
javljene v »Marijinem listu«, »Ka
lendaru srca Jezušovoga«, itd.), v 
madž. časopisju pa je objavil tudi 
nekaj pesmi v madžarščini, ki jo 
je odlično obvladal. V svojih dveh 
pesniških zbirkah — v knjigi »Ta
ko pojem psalme v naročju slepe 
doline« in v »Gorečem gozdu« — je 
dokaj pesmi, ki jih je posvetil svo
ji materi in svojemu očetu ali ki 
jih je spesnil na bregu Kučnice, v 
podnožju planine Pece. In te pesmi 
lahko štejemo med njegove najin
timnejše in najkvalitetnejše stva
ritve. Sicer pa je Pavel v svojih 
delih kakor tudi v vsem svojem 
življenju ostal humanist in iskren

soustvarjalec prijateljstva med na
rodi Jugoslavije in Madžarske.

Spominska plošča na njegovi 
rojstni hiši v Cankovi (odkoder se 
je  pozneje družina Pavlovih prese
lila v bližnjo Potrno na avstrijski 
strani) bo vsekakor vidno znam enje 
počastitve njegovega spomina in 
skromno priznanje za njegovo ne
sebično ustvarjalno delo!

Domačija 
Pavlovih 
v Potrni, 
kamor se je 
Pavlova 
družina 
preselila z 
Cankove.
Na sliki:
Pavlovi
sorodniki

Delo »SVOBOD« je  zopet oživelo

Soboška »Svoboda« pred novo sezono
Pravzaprav je tako, da kakšnih 

zanesljivih podatkov o delu sobo
škega delavskoprosvetnega društva 
»Svoboda« v novi sezoni še nismo 
mogli dobiti. K ljub temu, da bi že 
bil skrajni čas, napraviti za novo 
sezono detaljni načrt, se upravni 
odbor še ni sestal. Le dramska sek
cija je imela že pred meseci sesta

nek, na katerem je  prediskutirala, 
katera dela bi prišla v novi sezoni 
na soboški oder.

Tako smo zvedeli, da namerava 
izobraževalna sekcija tudi letos na
daljevati s tečaji tu jih  jezikov, prav 
tako pa misli organizirati tudi tečaj 
za gimnazijo. Ljudska univerza je 
že napravila svoj program preda

vanj, ki bodo tudi v letošnjem letu 
zanimiva in kvalitetna.

Dramska sekcija bo verjetno 
prva začela z delom, začela je  že, 
vsaj interno, v javnosti pa se bo 
predstavila prve dni oktobra s špan
sko komedijo »Dama — škrat« (re
žiser Jože Žrim). Za občinski praz
nik, okoli 17. oktobra, pa bo dala 
na oder dramo »Svet brez sovra
štva« Mire Pucove. To delo bo re
žiral Vlado Kukanja.

Ostale sekcije so več ali manj 
neaktivne, vsaj za zdaj. Izjema je 
godba na pihala, ki redno vadi, 
medtem ko pevski zbor še ni pričel 
z vajami. Lutkovna sekcija tudi le
tos ne bo mnogo več napravila ka
kor lani, po vsej verjetnosti pa bo 
potujoči kino letos še naprej delal.

Toliko lahko danes napišemo o 
programu dela soboške »Svobode« v 
prihodnji sezoni. Več bomo lahko 
sporočili takrat, ko bo znan podrob
ni načrt dela. -s.

Ali niso prikupna, ta tri dekleta v 
prekmurskih narodnih nošah?

Ali bo ptujsko gledališče še prihajalo v Ljutomer
To je bilo prvo vprašanje, ki se 

je pojavilo na zadnjem sestanku 
vodstva ljutomerskega DPD Svobo
de. Lani je  gostovanja omogočil ob
činski ljudski odbor, ki je v ta na
men odrinil 160 tisočakov. Letos pa 
je  s finančnimi sredstvi bolj težko 
in zato je  že kazalo, da se bodo mo

rali ljubitelji dramske umetnosti 
radi ali neradi odreči tem priredi
tvam. Po daljši razpravi s predstav
nikom ptujskega gledališča so skle
nili, da bodo namesto celega abon
m aja (9 predstav) organizirali v 
okviru možnosti posamezna gosto
vanja. Tako bi vsaj delno ustregli 
domačemu občinstvu.

V tej sezoni bodo poleg gostova
n ja  ptujskega gledališča še imele 
samostojne nastope posamezne sek
cije. Skrbno se bodo pripravljali tu
di na prvi občinski praznik, ki ga 
bodo praznovali prihodnje leto. 
Društvo bo zaradi manjšega števila 
gostovanj moralo pripraviti vsaj tri 
prem iere in tako zmanjšati nastalo 
vrzel. Ostalo delo bi teklo po obi
čajni poti: tečaji, proslave, preda
vanja . . .  Največje težave so z ljud
sko univerzo, ki je  prišla naravnost 
v paradoksen položaj: predavatelji 
so, ni pa poslušalcev. Tako se zgodi, 
da pridejo na predavanja predvsem 
otroci, a starejših le nekaj. Ali še 
imajo predavanja potem kak smi
sel? Tak malobrižen in mlačen od
nos so čestokrat zasledili tudi pri 
drugih prireditvah. Zelo značilen 
odnos, do dela DPD Svoboda ima 
tudi občinski sindikalni svet, k a te
rega dolžnost je  med drugim tudi, 
da skrbi za kulturno in prosvetno 
vzgojo delavcev. Vendar je  videti, 
da se tega še premalo zaveda.

O teh odnosih se bodo morali 
dobro pogovoriti tudi na bližnjem 
občnem zboru.  šb

Namesto v gledališkem listu:
Armand Salacrou: » Ž IV L J E N J E  N I  R E S N O «

Dramska skupina Kluba prek
m urskih akademikov bo prihodnji 
teden na soboškem odru uprizorila 
delo sodobnega francoskega dram a
tika Armanda Salacrouja »Življenje 
ni resno«. V te j drami obravnava 
Salacrou vprašanje svobodne volje 
in človekove moralne odgovornosti, 
a ne na suhoparen, filozofski način. 
To je  drama ljudi, drama, v kateri 
se moški in ženske, stari in mladi 
srečujejo, borijo med seboj, se ima
jo radi, nas navdušujejo, včasih še 
jim  moramo tudi smejati.

K raj dogajanja: Le Havre, po
polnoma razrušeno mesto. Čas: dru
ga svetovna vojna gre h kraju. Pred 
desetimi dnevi je  šla mimo mesta. 
In zgodba: Azizi, lepi mladi ženi, so 
Nemci ustrelili moža ko t talca. Azi
za ga obsoja, ka jti prijeli so ga pri 
akciji, ki mu je  pomenila več kot 
žena in družina. Mož Charles pa je 
šel v to akcijo iz obupa, ker je  na
šel ženina ljubezenska pisma, ki jih  
je  pisala doktorju Grosu. Mislil je 
narediti samomor, a p rija te lj Da
niel je  menil, da bo Charlesu ob
čutek nevarnosti vrnil voljo do živ
ljenja. Toda Charles se z akcije ni 
v rn il. .

Miselna os drame je Daniel, pro
fesor zgodovine, razočaran, skro
men in plemenit samec, ki že pet
najst let ha tihem ljubi Azizo. V

letih vojne je  odločen in pogumen 
član odporniškega gibanja, sicer pa 
razmišljajoč intelektualec z že kar 
preveč zapleteno filozofijo, v katero 
pa niti sam ne verjame. Ve, da je  
Aziza kriva Charlesove smrti, a jo 
k ljub  temu še ljubi in hoče z njo 
v novo življenje.

S temi mladimi se še srečata 
»stara stara mama« Mathilda in Ar
mand, stari špekulant, ki »bi znal 
živeti, ko bi le imel priložnost za 
to«. Že v začetku spelje gledalca na 
napačno pot, ko obdolži Daniela, da 
je  izdal Charlesa.

Konec drame je  k ljub  svetli Da
nielovi podobi mračen, brezizhoden: 
Aziza čuti, da je  padla pregloboko, 
da je  še samo ruševina. Zato z Da
nielom tudi noče v novo življenje.

Naslov drame se nanaša na Azi
zine besede: »In ko bi ljubila, ko bi 
ne prekinila z njim  (dr. Grosom, op. 
p.), ko bi ne zahtevala nazaj svojih 
pisem — potem bi Charles ničesar 
ne vedel in bi ž ive l. . .  Življenje ni 
resno!« Daniel ji  pa odgovarja: 
»Življenje j e  resno, Aziza.«

Taka je Salacroujeva teza. Zato 
bodo pri tej igri morda razočarani 
tisti, ki jih bo privabil varljiv  iro
ničen naslov, resen gledalec bo a 
v delu našel marsikatero preprosto 
življenjsko resnico, o kateri je  tudi 
vredno razmišljati. J. T.

Odhodi avtobusov k odkritju spom inske  
plošče Dr. Avgusta Pavla

V nedeljo, 23. septembra, bosta 
iz M. Sobote vozila na Cankovo dva 
avtobusa: prvi bo imel odhod ob 
9. uri in je  namenjen dijaštvu, dru
gi bo odpeljal uro kasneje, ob 10.

uri, in je rezerviran za ostalo p re
bivalstvo.

Oba avtobusa odpeljeta z avto
busne postaje v M. Soboti.

Š O L S K A  V RATA SO SE ODPRLA
OTROK GRE V GIMNAZIJO

 Spet so se odprla vrata naših 
gimnazij in šolski prostori so se na
polnili z mladimi ljudmi. Mnogi od 
teh stopajo prvič v gimnazijo. Na
mesto nekdanjega strahu jih  danes 
bolj navdaja radovednost, kako bo 
v gimnaziji, kdo bo njihov razred
nik, kateri profesorji jih  bodo učili, 
v kakšen razred bodo prišli, kakšne 
sošolce bodo imeli in podobno.

Večjo skrb im ajo starši: ali bo 
njihov otrok v gimnaziji uspeval, 
kako naj mu pomagajo in če mu 
je sploh treba pomagati. Na to zad
nje vprašanje odgovarjamo resno in 
z vso odločnostjo, da je  dolžnost 
staršev otroku pomagati in  se zanj 
brigati. Vendar ne gre za to, da bi 
starši otroka učili, mu snov razla
gali ali delali zanj naloge. Ne, to 
je dolžnost in skrb šole. Dolžnost 
in skrb staršev je drugačna in o 
tem hočemo spregovoriti.

Da bi starši mogli svojo nalogo 
pravilno izpolnjevati, je  potrebno, 
da poznajo delo v gimnaziji in raz
liko med osnovno šolo in gimnazijo.

V osnovni šoli uči en učitelj vse 
predmete. Ta lahko snov tako raz
deli. da pride na vsak dan približno 
enaka težina. Tudi domače naloge 
daje sam, in to po potrebi in spet 
vsak dan enako. Vse učence ima 
stalno pred očmi, jih dobro pozna 
in ve, k je  je kdo šibek ter se mu 
lahko posveti, ne da bi celoto za
nem arjal. Izpraševanja za red prav
zaprav ni.

V gimnaziji poučuje vsak pred
met poseben profesor. N ekateri pri
hajalo  v razred samo dvakrat te
densko. Ti seveda ne morejo učen

cev dobro spoznati in se poedincem 
posvetiti, ka jti predelati morajo 
predpisano učno snov in vse učence 
vsako konferenčno dobo oceniti. 
Vsak profesor dela samostojno in 
se na drugega ne more mnogo ozi
rati. Tako se zgodi, da imajo učen
ci en dan več, drugi dan pa zopet 
m anj učenja. Prav tako je z na
logami. Na kak dan jih  pride pre
cej, drugič pa nobene. Tudi pred
meti so različni. Lahko se zgodi, da 
pridejo na en dan sami taki pred
meti, k je r  se naloge ne pišejo, n. pr. 
telovadba, risanje, zgodovina, pouk 
moralne vzgoje. U rnik je namreč 
na velikih gimnazijah težko sesta
viti.

V osnovni šoli je  poudarek na 
načinu dela, to je  na metodični stra 
ni, v gimnaziji pa prehaja  na znan
stveno stran, k je r profesor dijakom 
snov v glavnem le posreduje, pri
svojiti si jo m orajo že sami. Se
veda metodične strani ne smemo za
nem arjati.

Velikokrat slišimo, da je  p rehod 
iz osnovne šole v gimnazijo težek 
in da b i ga bilo treba čimbolj o laj
šati. Vendar se tu iz objektivnih 
razlogov ali iz namišljenih izgovo
rov premalo stori, oziroma se je  
storilo. Med osnovno šolo in gimna
zijo ni prave povezave, vsaka se 
togo oklepa svojega, mladina pa se

bori s težavami. Dober začetek v 
gimnaziji že daje upanje, da bo 
učenec uspeval, slab začetek pa 
ustvarja ponavljavce, ki so v nevo-

ljo  šoli, staršem in sebi, skupnosti 
pa v nepotrebno breme. Upamo, da 
bo nova šolska reforma te težave 
odpravila. Dokler gre še po starem, 
moramo v danih prilikah storiti za 
mladino, kar moremo. Da bi prehod 
iz osnovne šole v gimnazijo olajšali,

bi bilo priporočljivo na začetku de
lo v gimnaziji približati delu osnov
ne šole. V prvem razredu naj bi 
poučevali najboljši profesorji in si
cer vsak več predmetov. Posebno 
velja to za razrednika! Število pro
fesorjev bi se tako zmanjšalo na 
tri ali štiri v enem razredu, Ti bi 
prihajali v razred vsak dan in bi 
učence res dobro poznali te r ocenje
vali celotno njihovo znanje, ne pa 
samo enkratnega odgovora.

Jasno je, da mora učenec v gim
naziji polagoma pričeti samostojno 
delati in si pridobiti čut dolžnosti 
do dela. Brez učenčevega dela si 
gimnazije ali kake šole na višji 
stopnji- ne moremo zamisliti, kajti 
prav tako važna naloga šole je, da 
učenca nauči delati in izpolnjevati 
svoje dolžnosti, kakor da mu po
sreduje znanje.

Starši se morajo brigati za otro
ke v šoli, kakor jih  morajo hraniti 
in oblačiti. Šola hoče iz otroka na
praviti dobrega delavca, poštenega 
človeka in zavednega državljana. 
Ali ne bodo v prvi vrsti starši ve
seli, ako bo njihov otrok dober, po
šten in zaveden? Pa tudi na to naj 
mislijo, da je  izobrazba najbolj go
tova dota! Prva dolžnost staršev je, 
da dado otroku časa za učenje. V 
mestu to navadno ne pride v po
štev, pač pa na kmetih otroke če 

sto  preveč obrem enjujejo, da se 
otrok nima časa učiti in delati na
log. Tak otrok izgubi voljo do uče
nja in veselje do šole, pozneje pa le 
prevečkrat staršem očita, češ da so 
oni krivi, ker se ni ničesar izučil.

Starši naj otroke navajajo, da 
bodo v šoli ubogali. Zato naj pred 
otroki ne govore slabo o šoli, am
pak naj dado dober vzgled in gre
do v šolo, ako so povabljeni. Sploh 
naj bodo starši s šolo v stalnem 
stiku. Vsaj enkrat mesečno n a j gre
do v šolo, da se prepričajo, kako 
se otrok uči in obnaša.

Slabi vzgled in strah često po
vzroče, da otrok staršem kaj pri
k rije ali sebe olepša.

Starši naj po možnosti pregle
dajo otroku zvezke in ga včasih kaj 
vprašajo. Ako pa opazijo, da otro
ku nikakor ne gre, naj se posvetu
je jo  z razrednikom, ki jim bo že 
prav svetoval. Včasih se otroku res 
zatakne, da ne more brez pomoči 
naprej.

Posebno naj starši pazijo, s kom 
se otrok druži in k a j bere. Koliko 
nesreč in pobegov bi starši lahko 
sami preprečili, ko bi na otroke bolj 
pazili.

Predvsem pa je  važno, da hodijo 
starši redno na roditeljske sestan
ke, k je r  se rešujejo vsa učna in 
vzgojna vprašanja. Povedo naj svo
ja  m nenja in svoje težave! Rodi
teljski sestanki so šola za starše, 
tam se bodo najbolj naučili, kako 
n a j otroku pomagajo.

Polde Resnik
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TOBAK - letos na štirih hektarjih
RASTLINA BODOČNOSTI TUDI V POMURJU

Med posebnimi rastlinami, ki si 
postopno pridobivajo domovinsko 
pravico tudi v Pomurju, je  tobak, 
ki prinaša našemu prebivalstvu no
ve možnosti za. dober dohodek. Ta 
rastlina bodočnosti, kakor ga lahko 
imenujemo, ima za našo prenase
ljeno pokrajino zlasti dve pomemb
ni odliki: zaposli mnogo več delov
nih rok k ot druge ustaljene rastli
ne (žito, krompir itd.) in daje — ob 
skrbni in dobri obdelavi žemlje — 
neprimerno večji dohodek.

Za letos računajo, da bo tobak 
prinesel (brez sortiranj-a listov, ka jti 
la  posel bodo letos opravi tali v ljub 
ljanski Tobačni tovarni) okrog 300 
tisoč din dohodka na hektar, kar je 
prav  gotovo zelo ugodna številka, 
zlasti če jo  prim erjam o s povpreč
nim hektarskim dohodkom pri n a j
bolj ustaljenih kulturah — pšenice, 
ki daje p ri povprečnem hektarskem 
donosu Okrog 45.000 din dohodka, in 
krom pirja s povprečnim dohodkom 
90.000 din na hektar.

Tobak je  rastlina, ki te rja  še 
posebno veliko skrb in doslednost 
pri obdelovanju in negovanju, zato 
pa je  priporočljiva zlasti za m anjše 
kmetije, ki imajo dovolj delovne 
sile, a so primorane za svoj obsta
nek neprestano iskati vire za večji 
dohodek. Na večjih posestvih, k jer 
so druge kulture glavna postavka 
in  je  delovnih rok samo toliko, da 
zmorejo komaj glavne posle, je  to
bak seveda m anj rentabilna rastli
na, ka jti kot pastorek, ki pride te
daj na vrsto, ko je  že vse drugo 
opravljeno, ne more prinesti obil
nega dohodka. Izjema je seveda te
daj, če se večje posestvo dodobra 
posveti pridelovanju tobaka in mu 
prizna tudi enakopravnost z dru
gimi uveljavljenim i kulturami.

Naša zemlja je ugodna za tobak
Tobaku prija predvsem lahka pe

ščena zemlja, ki pa j e  v Pom urju 
ne m anjka. Letos imamo zasajenih 
s cobakovimi rastlinami okrog 4 ha 
zemlje. Zanimivo je, da pridelujejo 
tobak kar na 45 parcelah. Med p ri
delovalci prevladujejo zasebni 
kmetje, saj se s tobakom ukvar
ja jo  samo še  Kmetijsko gospodar
stvo v M. Soboti, Selekcijsko pose
stvo v Beltincih in Kmetijsko go
spodarstvo »Muropolje« na Moti.

Lani so poskušali s »Segedinsko 
rožo«, letos pa še s sortama »Para
gvaj« in »Havana«. Prva sorta je  že 
preizkušena in se je pri nas zelo 
dobro obnesla, saj daje pridelek, ki 
po svojih treh  prvinah (lepa barva, 
dobra gorljivost in manjši odstotek 
nikotina) prav nič ne zaostaja za 
tobakom iz naših južnih republik. 
Tudi hektarski donos je opravičil 
pričakovanja: od 1.800 do 2.500 kg. 
Pri tobaku je  še prav posebno vazno 
pravočasno sajenje, od katerega je 
odvisno predvsem zoren je listov. Za 
naše razmere je  najbolj priporoč
ljivo, da ga sadimo od 15. do zad
njega maja.

Dobro delo-dobra kakovost- 
dobro plačilo

Ta resnica je  stara ko t naše kul
turne rastline, je  pa še posebej ve
ljavna za tobak. Pridelovalni pro
ces ima precej skupnega s krom
pirjem  — vse do okopavanja rastlin, 
potem pa  tudi svoje specifičnosti, 
ki terja jo  posebno strokovno zna
nje. Zato p rire ja  ljubljanska To
bačna tovarna občasno posebne te
čaje za tiste, k i se odločijo za p ri
delovanje. Na teh tečajih  se kme
tovalci teoretično seznanijo s pride
lovalnim procesom in njegovimi 
specifičnostmi. Tečaji so dosedaj 
obrodili dobre sadove, k i se kažejo 
tako v kakovostnem pridelku ka
kor tudi v p rizadevan ju  posamezni
kov, da bi si sami tudi vzgajali sa
dike. Letos so že našteli nekaj ta
kih primerov. Sicer pa vzgaja sa
dike soboško Kmetijsko gospodar
stvo, selekcijsko delo pa je zaupa
no Francu F legarju iz M. Sobote. 
Pridelovan je tobaka in poskusništvo 
usm erja strokovnjak Tobačne to 
varne.

Lani so odkupovali sortirani p ri
delek. Sortiranje dozorelih tobako- 
vih listov pa je  tudi najbolj deli
katno in zamudno opravilo, ki mu 
niso bili kos vsi pridelovalci. Zato 
so sklenili, da bodo odkupili leto
šnji pridelek nesortiran in ga pla
čevali po kakovosti (prav dober, do
ber, slab), sortiranje pa bodo opra
vili v sami tovarni. Pridelovalci bo
do sicer dobili nekaj manj za pro
dani pridelek, toda še vedno denar, 
s katerim  bo bogato poplačan ves 
njihov trud.

Že omenjene prednosti in pa sta
bilnost tobaka v tem smislu, da bo 
vedno iskan na domačem in tujem 
trgu j j j § §  vse to je  potrebno upošte
vati ko govorimo o njem kot rastli
ni bodočnosti v Pomurju. Čemu ne 
bi izkoristili vseh možnosti za goji
tev te rentabilne kulture, ki bo pri 
nas, kakor vse kaže, dobro uspeva
la? Pridelovanje tobaka bo lahko 
že v bližnji bodočnosti prispevalo 
k  povečanju narodnega dohodka v 
pokrajini — brez večjih investicij, 
k a r je  za naše skromne razmere ze
lo važno. Glavna investicija bosta 
dobra volja in prizadevanje na tem 
področju, ki je prav gotovo še po

sebno zanimivo za naše kmetijske 
zadruge.

Menda nam ne bo nihče zameril, če 
bomo izdali malo skrivnost: v ljub
ljanski Tobačni tovarni že namreč 
resno računajo na to, da se bo pri
delovanje tobaka postopno vse bolj 
širilo v naši pokrajini, tako da bi 
ga čez kakih pet let pridelovali na 
več sto hek tarjih  zemlje. Potem bi 
dozoreli tudi pogoji za ustanovitev 
posebnega podjetja, ki bi strokov
no usm erjalo pridelovanje tobaka, 
odkupovalo pridelek, ga sortiralo,

hranilo v svojih skladiščih in po
šiljalo odjemalcem. Mnogo obetajo
ča perspektiva, ki pa bo našla svoje 
uresničenje samo v konkretnih de
janjih! S. K.

Nasad 
tobaka 
v  B e ltin c ih

Krizevski zadružniki in polle tn i obračun
Polletni občni zbor Kmetijske za

druge v Križevcih pri Ljutomeru ni 
bil preveč dobro obiskan, je  pa bil 
zanimiv in koristen.

Predsednik zadruge je poročal, 
da je  promet porastel za 100 od

sto tkov , da se je izboljšalo odkup
no poslovanje . . .  Med zadružnimi 
odseki je  bil najboljši živinorejski. 
Dobro je uspela živinorejska raz
stava. Kljub temu pa je  v zadrugi 
še precej problemov; poslovanje 
kreditnega odseka ni zadostno. Ni
majo »poslovnih prostorov, člani 
upravnega odbora pa so vzbujali 
med zadružniki premalo zanimanja 
za varčevanje. Slednji se namreč 
še ne zavedajo, dovolj, da jamči 
država za hranilne vloge.

Postrežba v zadružnih trgovinah 
je  bila kulturna, odkupljene; p ri
delke iso bolj redno plačevali, še 
posebno pa so bile pridne zadruž
nice, ki so priredile nekaj enodnev
nih kuharskih tečajev.

V razpravi je  bilo slišati, da je 
zadruga naročila premalo apnene
ga p rahu; precej pa so krivi tudi 
člani, ki ga niso poprej naročili. V 
bodoče bodo morali zadružni odse
ki pravočasno zbrati naročila za 
gnojila in druge potrebščine ter za
gotoviti denarna sredstva pri čla
nih. Živina se je  dokaj pocenila, ker 
je  toliko ne izvažamo; pričakovati 
pa je, da bo sedaj v jeseni izvoz 
kakovostne živine spet porastel. 
Člani so izrazili željo, da bi kolek
tivno obiskali gospodarsko razstavo 
pri Vidmu. Med kmetovalci je  tudi 
premalo zanim anja za semenska 
žita in travna semena. Kmetje sicer 
pravijo, da so semenska žita p re
draga, toda izkušnje kažejo, da se 
jih  kljub temu izplača sejati.

Predsednik O krajne zadružne 
zveze tov. Tone Truden je članom

pojasnil nekatere zadružne proble
me in med drugim dejal: »Zadružna 
zveza namerava letos ustanoviti 
kmetijska gospodarska podjetja v 
Ljutomeru, Gor. Radgoni, M. Soboti 
in Lendavi. Ustanovili bodo tudi 
podjetje, ki bo izvažalo kmetijske 
pridelke v inozemstvo. V štirih sre
diščih okraja bodo ustanovljene 
kmetijske proizvajalne zveze, ki naj 
bi v bodoče usmerjale delovanje 
kmetijskih zadrug v vsej pokrajini. 
Tako bomo naše kmetijske strokov
njake še bolj približali prideloval
cem in skušali izboljšati kmetij
stvo.«

Še po občnem zboru so zadruž
niki živahno razpravljali, zlasti Še 
s tov. Jožetom G ričarjem  p tem, da 
bi bilo potrebno v zimskem času 
prire ja ti razna strokovna predava
n ja  v okviru Ljudsike univerze in 
še več storiti za strokovno izpopol
njevanje kmetovalcev zadružnega 
okoliša. 

J. Majcen 

V Pom urju tovarna  
sadnih sokov?

Koliko sadja brez vsake koristi 
razpade v naših sadovnjakih, ker 
ga ni mogoče odkupiti! Mnogo ga 
tudi predelamo v jabolčnik ali pa 
ga uporabimo za žganje. Če bi vse 
to izračunali, bi nastala precejšnja 
vsota, k i pa p redstavlja čisto izgu- 
bo. Zato so na eni p rejšnjih  sej 
obe. ljud. odb. v Ljutom eru skle
nili, da b i poskusili z manjšo tovar
no sadnih sokov, k i jih  moramo se
daj voziti iz Celja, k a r jih  pa tudi 
občutno podraži. Tovarna bi zado
ščala za potrebe bližnjega okoliša, 
naprave bi pa kupili od znane celj
ske tovarne sokov Celea-sad, ki jih 
razprodaja. šb

Narava nam ponuja denar
M ilijoni lež ijo  p ri nas v zdraviln ih  ze

liščih ; čeprav  jih  potrebujem o, pa j ih  ne 
znamo vedno odkriti. Ponuja se nam tako 
rekoč dvoje m ožnosti: a li zdravilna zelišča 
p ridelovati, ali pa j ih  nab ira ti v  naravi.

P ridelovan je zdraviln ih  zelišč zahteva 
mnogo m anjših  opravil, k i so dostopna celo 
za otroške roke. Zdravilna zelišča im ajo  do
bro ceno in' se jih  za tegadelj tudi izplača 
go jiti; v okolici Beltinec in B istric ob Muri 
je  že p rece j uveljav ljeno  pride lovan je ogn ji
ča (ognjec), m ete (za m entol), p e trš ilja  in 
podobnih rastlin , ki p rin a ša jo  kmetičem  po
trebne dohodke in jim  dobro poplačajo trud  
p r i obdelavi.

Z biranje zdraviln ih  zelišč pa j e  bilo 
svojčas bo lj razš irjeno  kot j e dandanes. 
G lavni vzrok je  m enda v tem, da n im am o. 
v o k ra ja  človeka, k i b i to  koristno  in do
nosno delo znal tudi prav ilno  strokovno 
u sm erja ti te r  d a ja ti pobude na podeželju.

P rav  bi bilo, če bi iz P om urja  poslali 
nekoga k Jugoleku a li kakem u drugem u 
pod je tju , k i se u k v arja  s proizvodnjo zdra
vil, da bi si tam pridobil potrebno znan je 
o  zdraviln ih  zeliščih, nab iran ju  in p rav il
nem ravnan ju  z n jim i, pak iran ju  itd. V ta 
nam en izdana š tipend ija  bi se p rav  gotovo 
večkra t obrestovala. S trokovnjak  za zd ra 
vilna zelišča bi lahko deloval pod okriljem  
zadružne zveže a li pa p r i Trg. pod je tju  
»A gromerkur«, s čim er bi dosegli, da bi se 
za p ride lovan je  in zb iran je  zelišč veliko 
b o lj zavzele tud i k m etijske  zadruge.

-sk

Padlo j e že prvo seme, zatorej...
Ko se te dni pripravljam o na 

jesensko setev, ne moremo mimo 
nekaterih činiteljev, k i zm anjšujejo 
naše pridelke.

Po klasanju izglodajo posevki 
 še kolikor toliko dobro, včasih tudi 
izredno dobro in pričakujem o obi
lo zrnja. Ko se približuje dozore
vanje, napade žita rja ; ko jih  po
tem požanjemo in omlatimo, dobi
mo slab pridelek.

Kaj storiti, da bi preprečili uni
čevanje žit po rji? D esetkrat: zgod
n ja  setev ob dobro pripravljeni 
zemlji in pravilnem gnojenju.

Zgodaj posejano žito se v jese
ni d obro razvija in normalno raz
bohoti, zbere dovolj rezervne h ra 
ne in je  za  zimo dobro pripravlje
no. Posevek dobro prezimi, ne trpi 
nobene škode od suhe zime, ker 
so rastline dobro ukoreninjene. Do
bro prezim ljeno žito se spomladi 
hitro razvija, tudi takrat . če po
mlad ni posebno ugodna. Dobro se 
razvije zrno in poletna vročina ne 
more škodovati posevku, kar pa se 
navadno zgodi poznim posevkom, ki 
zaostanejo v razvoju, prezgodaj jih 
preseneti poletna vročina in preki
ne oziroma podaljša njihov razvoj. 
Posledica tega je, da se zrno slabo 
razvije in zgrbanči.

Žito, ki je  pozno posejano, do
čaka zimo borno razvito in tudi ko
reninski sistem je slab. Tak pose
vek še zredči mraz in hladna po
mlad zaustavlja njegov razvoj.

Če prim erjam o pridelke žita v 
posameznih letih, potem lahko za
ključimo, da so donosi različni; 
včasih dobri, včasih pa izredno sla
bi. Tolažimo se navadno s tem, da 
je  bilo pač leto slabo in da ni d ru
ge pomoči. Nikdar pa še nismo ana

liz ira j razvojnega procesa pri žitu 
v določenem letu. So nam reč pri
meri, da dobimo,v slabih letih obil
ne pridelke, medtem ko imajo naši

sosedje slabe. Velika razlika v pri
delku nastane v glavnem že v  ča
sovnem obdobju setve (čas setve).

V času med klasanjem  in dozo
revanjem  se rastlina najbolj bori z 
rjo. Močna, dobro razvita rastlina 
se uspešno zoperstavlja bolezni in 
napad vzdrži. O slabljen organizem 
pa mu ponavadi podleže. Vidimo 
kodravo listje, črno »slamo in zgr
bančeno zrno. Krivdo pripisujemo 
zgolj rji, v resnici pa je  kriv kme
tovalec, ki ni pravočasno posejal ži
ta in mu dal ugodnih pogojev za 
razvoj.

Tudi pravilna uporaba umetnih 
gnojil dokaj vpliva na razvoj žit. 
Iz prakse vemo, da fosfor ugodno 
deluje na rastline. Če uporabljamo 
fosfor, so rastline močnejše, imajo 
čvrsto slamo, ne poležejo in so od
porne proti boleznim, še prav po
sebno proti rji.

Prevelike doze dušika oslabijo 
rastline, da potem laže poležejo. 
Dušik tudi podaljšuje rastno dobo 
in žito pozneje dozori. Rastline stra
dajo v poletni vročini in bolezni jih 
napadajo. Pravilno razm erje med 
fosforjem in dušikom (3 dele fosfor
ja  in 1 d e l dušika) je osnovni pogoj 
za dobre žitne pridelke.

Borba proti r ji bo vselej uspeš
na, če bomo žita posejali zgodaj — 
v drugi polovici septembra ali v 
p rvi polovici oktobra — in če jim

bomo pravilno in pravočasno gno
jili s fosforjem in kalijem , a manj 
z dušikom. V tem  prim eru bomo 
imeli tudi m anj škode od poleganja.

Ing. Lado Jerše

Dušično Fosforno K alijevo
R astlina gnojilo  gno jilo   gnojilo  ,

na ha na ha na ha

Ozim na pšenica 100 kg 500 kg 150 kg

Ozim na rž,
Ozim ni ječm en 70 do 80 k g 500 kg 150 kg

Začasen zastoj v sadni trgovini ali

ZAKAJ NE GRE RANO SADJE V DENAR?
Naše uredništvo je dobilo že 

več signalov s podeželja. Pišejo 
nam, sprašujejo: »Zakaj ne gre ra
no sadje v denar ?« —  »Na zalogi 
imamo toliko in toliko sadja, ki mu 
preti nevarnost, da bo segnilo.« — 
»Zanesli smo se na našo sadno trgo
vino, pa nas je razočarala.« itd. Ta

ki in podobni glasovi p rihajajo  od 
kmetijskih zadrug in posameznih 
kmetovalcev, ki ne vedo kam s 
svojim sadnim pridelkom.

Obrnili smo se do naših trgov
skih podjetij, ki se ukvarjajo  z od
kupom sadja, in dobili naslednje 
odgovore:

AGROMERKUR M. SOBOTA
Po m išljenja odgovornega refe

renta je  nastal trenutni zastoj za
radi tega, ker trg  ne prenese toliko 
ranega sadja ali z drugimi beseda
mi: ponudba je  večja od potrošnje. 
Celo tržišče na našem jugu je na
sičeno z ranim sadjem. Znano je, da 
se rano sadje k a j hitro pokvari, 
kar tudi sili odjemalce k oprezno
sti. Rano sadje ne prenese večjih 
zalog. Mnogo bolje kaže za zimsko 
sad je, ki ga bodo dosti laže spra
vili v promet.

Predstavnik Agrom erkurja je  tu 
di dejal, da so bili vodilni uslužben
ci podjetja prav zadnje dni na služ
benem potovanju po južnih potroš
niških središčih, pa se jim  ni po
srečilo, da bi sklenili pogodbe za 
pomembnejšo količino ranega sad
ja. Dosedaj je  podjetje odposlalo iz 
P rekm urja okrog 80 vagonov sadja 
in izpolnilo svoje pogodbene obvez
nosti. Tudi te dni nalagajo, toda

vsak dan samo kak  vagon, s čimer 
pa ne morejo zadovoljiti zadrug 
in drugih ponudnikov, ki jih  žulijo 
prav zaloge ranega sadja.

P rekm urje pa je  tudi zemljepi
sno najbolj oddaljeno od večjih po
trošniških središč v državi in so za
tegadelj tudi največji prevozni 
stroški. Zato si kupci r a jši iščejo 
bližnje ponudnike. . .

ZADRUŽNIK LJUTOMER
D irektor: »Delamo noč in dan« 

(o tem smo se delno tudi sami p re
pričali, sa j  smo ga domala dve mi
nuti čakali pri telefonu, ko je  kon
čal svoj pogovor z lugom zastran 
»krušk i jahuk«!. Odkup ranega 
sadja še vedno poteka »S polno pa
ro«. Sicer pa se zavedamo, da je  
sedaj naš čas. Doslej smo odposlali 
okrog 150 vagonov ranega sadja. 
Res je, da pri njem ne bomo poseb

no dosti zasluzili, toda gre nam za 
redne stranke, s katerim i hočemo 
ostati solidni poslovni p rija te lji tu 
di pri zimskem sadju in sploh pri 
odkupu poljskih pridelkov. To nam 
nalaga tudi naše poslanstvo biti 
v službi kmetijskih zadrug. Raču
namo, da bomo letos vnovčili od 
600 do 700 vagonov sadja. Tudi se
daj ga odkupujemo in odpošiljamo 
svojim strankam, s katerim i imamo 
že uveljavljene poslovne stike; 
dnevno naložimo 4 do 7 vagonov 
sadja. Rečem lahko, da so km etij
ske zadruge z našim poslovanjem 
zadovoljne in nam celo hvaležne, ker 
se odločno zavzemamo tudi za vnov
čenje ranega pridelka. Poslujemo v 
glavnem brez posredništva raznih 
agencij —  neposredno z odjemalci. 
Za nas se zanimajo tudi na levem 
bregu Mure, saj odkupujemo rano 
sadje v Puconcih, Tešanovcih, T ur
nišču, L endavi. . .  V zadnjem času 
nas celo obiskujejo zastopniki za
drug iz oddaljenega Goričkega. N ji
hov kakor tudi naš skupni problem 
je : sadje in spet sadje! Problem od
stranjujem o, kolikor je  v naši mo
či ...«

Pripomba uredništva: Zdi se
nam, da ni potreben še poseben ko
mentar k  izjavi predstavnikov obeh 
podjetij.

POMURSKI VESTNIK, 20. sept. 19564

Letošnja obnova sadjarstva 
v Pomurju

Upravni odbor Sklada za pospe
ševanje km etijstva p ri OLO M. So
bota je sklenil, da je  moči sredstva 
sklada, ki so nam enjena za strnje
ne sadne nasade, uporabiti v prvi 
vrsti za pomoč socialističnim gospo
darstvom, ki obnavljajo Večje sa
dovnjake. N ajm anjša površina; mo
ra b iti 1 ha.

Sredstva je lahko uporabiti tudi 
v tistih primerih, ko več zasebnih 
gospodarstev obnavlja večje sadov
njake na zadružni osnovi (i ha).

Pomoč bo dana predvsem v brez
plačni dobavi sadik in umetnih 
gnojil.

Zasaditi je  potrebno prvenstveno 
jablanove sadike (jonatan, boskop
ski kosmač, koksova oranžna rene
ta, zlata parmena) po določenem 
sadnem izboru.

Sadike za strnjene nasade bodo 
razdeljene prosilcem po predhodni 
odobritvi poslanih prijav  kmetijskih 
zadrug in km etijskih gospodarstev 
ter po sporazumu z Okrajno za
družno zvezo v M. Soboti.

Ostali prosilci jih  bodo lahko ku
pili po zmerni ceni v maloprodaji 
na Kmetijskem posestvu »Drevesni
ca« pri Gradu ali pa pri Zadružnem 
trg. podjetju  »Agromerkur« v M. 
Soboti. Ing. L. J.



Problemi kmetijstva
na  dnevnem reda Obč. LO Ljutomer

(Nadaljevanje z 2. strani)
Z ozirom na to, ker je  gospodar

ski razvoj občine odvisen predvsem 
od stanja v km etijstvu, si občinski 
ljudski odbor mnogo prizadeva, da 
bi povečal rentabilnost in gospodar
sko utrdil razna km etijska gospo
darstva. S truktura gospodarstev je 
taka, da zahteva različne oblike. Pri 
tem je potrebno skrbeti za velika 
kmetijska gospodarstva socialistič
nega sektorja in za male kmečke

posestnike. Slednje so navajali 
predvsem na gojenje paradižnikov, 
pridelovanje semen, tobaka itd., kar 
je neprimerno bolj donosno od raz
nih žitaric. Velika KG so se gospo
darsko sicer že precej utrdila, ven
dar pa se jim še ni posrečilo rešiti 
nekaterih težav, ki jih  sprem ljajo 
od začetka. V dokaj neugodnem po
ložaju je  še KG »Muropolje« na 
Moti, ki ima sicer velike obveznosti,

nima pa še niti urejenega poslov
nega centra niti arondiranega ze
mljišča. Zastoj v prodaji vin pa je 
precej prizadel vinogradniška go
spodarstva. Za vsa gospodarstva so
cialističnega sektorja bo še potreb
no rešiti vprašanje enotnega plače
vanja glede na storilnost. 

Dosedanje izkušnje so kmetoval
cem pokazale, da se da z dobrimi 
semeni pridelek znatno povečati. 
Zato je tudi čedalje večje povpra

ševanje po semenih, ki jih  pa letos 
niti ne bo dovolj in to predvsem 
rži in pšenice. Pšenico so mislili 
pripeljati s Hrvaške, a so ugotovili, 
da je  snetljiva. Za občinske potre
be bosta zadoščala le oves in ječ
men. Zato je predsednik Sveta za 
kmetijstvo tov. Podkrajšek sveto
val odbornikom, naj na to opozo
rijo ljudi.

Razkrižje, 
prijetna vas 
v ljutomerski 
občini

Vtisi z zagrebškega velesejma:

ZAGREB -  V SENCI PRIJETNIH SREČANJ
Letošnji zagrebški velesejem, ki si ga ogleda dnevno okrog 30 ti

soč obiskovalcev, prevzame vsakogar predvsem zaradi svoje razsežno
sti in raznovrstnosti razstavljenih predmetov. Novi razstavni prostor 
na desnem savskem bregn, ki meri 370 tisoč kvadratnih metrov, je dal 
skupno s starim razstaviščem letošnjemu,zagrebškemu velesejmu pravi 
mednarodni pomen. Skoraj težko je oceniti, kateri izmed paviljonov no
vega razstavnega prostora je lepši: vsak kaže že po svoji mogočni arhi
tektoniki kakor po ureditvi razstavnih prostorov in razstavljenih 
predmetov, delo naroda, ki ga predstavlja. Na novem razstavišču vzbu
jata pozornost zaradi precejšnje razsežnosti naša paviljona, prav tako 
tudi kitajski paviljon, ki je grajen v značilnem kitajskem slogu. Za
greb lahko upravičeno primerjamo te dni s katerim koli mednarodnim 
središčem.

Najprej dolge kolone avtomobilov
Na desni obali Save, k je r  je  no

vi del velesejma, j e  pravi živžav. 
Dolge kolone avtobusov in drugih 
motornih vozil, ki že od sedmih 
z ju tra j do poznega večera prevaža
jo obiskovalce na velesejmske pro
store, kažejo vsakemu pešcu pravo 
pot. Sicer pa je  težko zgrešiti pravo 
pot tudi tistemu, ki pride prvič v 
Zagreb. Že na železniški postaji in 
tudi po vsem mestu je  vse polno 
Zagrebčanov, k i potnike vprašujejo 
ali so jim potrebne kake informaci
je. To je  sicer drobček, toda ko
risten drobček, ki dokazuje, da je 
vsestranska organizapija velesejma 
odlična. Dolga »Aleja narodov«, ki 
vodi proti razstavišču, je  ponoči 
lepo razsvetljena in čez 40 zastav 
različnih držav, ki razstavljajo na 
velesejmu, stoji vzdolž te aleje. Že 
sam pogled na zastave vzbudi v člo
veku občutek, da je  tu zbirališče 
ljudi iz vseh koncev sveta.

Domača podjetja 
so močno zastopana
Nekaj minut čakanja pred bla

gajno in že se znajdeš najp rej v 
domači razstavni hali, katere streha 
je zgrajena iz brezšivnih cevi in 
meri 11.888 kvadratnih metrov. Tu 
razstavlja predvsem naša strojna 
industrija. Ladijske turbine, izdelki 
Litostroja in drugih naših priznanih 
tovarn in kombinatov. Vse je  r az
stavljeno v lepem vrstnem redu: od 
šivanke do velikega, okusno izde
lanega .avtobusa TAM. Zunaj na 
prostem so razstavljeni različni 
večji stroji, na katerih se u s t a v i j o  
začudeni obiskovalci velesejma, k a j
ti velikanski bager neprestano za
jem a prodec, ga dviga in spet trosi 
na tla. Veliki žerjav, katerega ko
nica moli nad paviljoni, se vrti,

spušča proti zemlji, in  spet vrti. Ne
daleč proč od našega paviljona je 
tudi čisto preprosta žaga, ki dela 
kakor za stavo. Vse se vrti, dela; 
samo da zadovolji vrste obiskoval
cev, ki se vijejo ob izleženih pred
metih. Niti za trenutek ni mogoče 
postati: posameznik se zgubi v gne
či ljudi, ki še pomikajo iz enega 
paviljona v drug paviljon kakor 
živa veriga.

Največ raz s ta v ljalcev je iz 
Hrvatske (280), slovenskih podjetij 
in tovarn je  179, srbskih 141, Bosno 
in Hercegovino zastopa 56 razstav
ljalcev, Makedonija ima na velesej
mu 25 podjetij, Črna gora 4 in Voj
vodina 82. Razstavljenih je  tudi 
precej strojev in naprav, ki so jih 
šele dodobra proučili in jih  bodo v 
kratkem pričeli serijsko izdelovati.

V posebnem paviljonu je  raz
stavljenih okrog 400 različnih teks
tilnih proizvodov med katerim i pre
vladujejo tkanine iz umetnih vla
ken. Letošnji zagrebški velesejem 
daje posebno sliko naših prizade
vanj, da bi izdelovali čim več pred
metov za široko potrošnjo. Gospo
dinje se na jra je  ustavljajo  pred 
modernimi hladilniki, kuhinjskim 
p riborom, domačim porcelanom, ku
halniki, lonci za hitro kuhanje in 
pred šivalnimi stroji. Zanimivo je. 
da imamo v Jugoslaviji že tri to
varne, ki izdelujejo šivalne stroje. 
Precej pozornosti so. vzbujali tudi 
avtomobili in motorna kolesa doma
če proizvodnje. Tipi motornih vozil: 
TAM, FAP, Crvena zastava, Tomos, 
TUNT, so se kosali med sabo, kar 
se tiče oblike, vzdržljivosti, brzine 
in še nekaterih drugih stvari, ki so 
pri motornem vozilu važne.

Domača tovarna avtomobilov 
»TUNT« razstavlja prototip avtomo

bila, ki bo stal nič več kot 1,5 mili
jona. Še več. Prihodnje leto bodo 
pričeli izdelovati tudi posebne 
»ljudske« avtomobile, ki ne bodo 
dražji od 450 tisoč dinarjev.

KITAJSKI PAVILJON — 
PAŠA ZA OČI

K itajski paviljon je  res pravo 
velesejmsko čudo. Lepo stopnišče 
z velikim svetilnikom ob vsaki stra

ni in že si v obširnem centralnem 
prostoru, k jer stoji velik kip Mau
tse-tunga. Na stenah, ki so lepo po
slikane in okrašene ob robovih z 
bogato štukaturo, vise slike, k i  ka
žejo ustvarjalnost kitajskega naro
da. Iz centralnega prostora so hod
niki v tri razstavne dvorane. V 
prvi je  razstavljen predvsem tekstil,

v drugi dvorani so razstavljeni raz
lični stroji, v tre tji pa izdelki pre
hrambene industrije.

Podoben kitajskem u je tudi in
dijski paviljon. Obiskovalec obču
duje lepoto barv posameznih tka
nin, predvsem pa izdelke domače 
obrti.

V večini tujih paviljo
nov predvsem  

finom ehaničn i izdelki
V sovjetskem in v obeh nemških 

paviljonih prevladujejo različni 
aparati od najm anjših preciznih 
merilcev električnega toka do veli

kih laboratorijskih naprav, optičnih 
priprav, fotoaparatov, kinoprojek
torjev, telefonskih central in tele
vizijskih sprejemnikov. V sovjet
skem in v zahodno-nemškem pavi
ljonu je  tudi televizijska snemalna 
kamera in m arsikateri obiskovalec 
velesejma je videl svoj obraz na 
platnu televizijskega sprejemnika. 
To je bilo posebno doživetje pred
vsem za mlajše obiskovalce in obi
skovalke velesejma.

V češkem paviljonu so razstav
ljeni predvsem izdelki težke indu
strije. Prav tako zanimivi so še 
poljski, bolgarski, italijanski, ame
riški, angleški, izraelski, madžarski 
in švicarski razstavni prostori. Obi
skovalec, ki si ogleda celotni vele
sejem — za kar je  dva dni pre
malo — je  pravzaprav zmučen za
radi obilice vtisov, zmučen pa tudi

zaradi hoje, ka jti ogledati si vse 
razstavne prostore, se pravi, preho
diti na desetine kilometrov poti.

Ljudje se spoznavajo...
Letošnji zagrebški velesejem ima 

izrazito komercialni značaj tako pri 
naših kot pri inozemskih razstav
ljalcih, ki razstavljajo predvsem 
take predmete, za katere upajo, da 
bodo našli zadovoljivo mesto na na
šem trgu. Vsega skupaj razstavlja 
786 domačih in 713 tu jih  razstav
ljalcev. Mnogi razstavljalci pa za
stopajo po več podjetij, tako da je 
na velesejmu zastopanih 3813 tu jih  
podjetij. Vseh razstavljenih pred
metov je  7292, od tega 2962 predme
tov inozemskih tvrdk.

V paviljonih se srečujejo zastop
niki naših in tu jih  podjetij. Stiska
nje ro k  in že strokovnjaško ogle
dujejo predmete, ki bi jih  radi ku
pili. Tudi cene so važna stvar. Ta
ko pač delajo komercialisti po vsem 
svetu. Toda v znamenju vihrajočih 
zastav držav, ki razstavljajo na za
grebškem velesejmu, se ustvarjajo  
prijateljski odnosi med ljudmi, ki 
se tukaj srečujejo. Jugoslovani, Ru
si, Amerikanci, Kitajci, ljud je  iz 
vseh kontinentov sveta se sreču
jejo  V velesejmskem Zagrebu in 
drug drugemu posredujejo svoje 
izkušnje in pridobitve sodobne teh
nike. Še nekaj dni bodo vihrajoče 
zastave naznanjale veliko medna
rodno gospodarsko manifestacijo. In 
ko bodo končno ob zaključku vele
sejma sneli tudi zastave ter pospra
vili razstaviščne prostore, bodo vsi, 
ki so se to leto srečali v Zagrebu, 
govorili na vseh petih kontinentih 
sveta o teh poznanstvih in dobrih 
odnosih. V tem bo brez dvoma tudi 
uspeh letošnjega zagrebškega ve
lesejma. jm

Akcije proti tuberkulozi in metljavosti
Živinoreja je  na zadovoljivi vi

šini. Zelo uspešna se je  pokazala 
pavšalna skočnina, sa j je  tako uspe
lo odvrniti živinorejce od raznih 
zakotnih plemenjakov. Sedaj ima
jo v občini 8.267 govedi in od tega 
3,02% tuberkuloznih. Predvidevajo 
pa, da bo v zimskih mesecih okrog

80% govedi okuženo z metljajem. 
Tako visok odstotek bo zaradi le
tošnjih poplav. V občini imajo šte
vilne mlake, v katerih ljudje napa
ja jo  živino. Ker so pa mlake tudi 
najlepše leglo m etljaja, se je odbor 
odločil, da bodo začeli te mlake ure
jevati in razkuževati. Namesto se
danjih mlak bodo uredili zdrava 
napajališča, mlake pa zamašili.

Tudi proti tuberkulozi bodo za
čeli posebno akcijo, ki bo po p red 
računu stala okrog 185 do 220 tisoč 
dinarjev, tra ja la  bi pa  90 dni.

V nadaljnjem  so še razpravljali
o raznih tekočih zadevah, preskrbi 
s sadnimi sadikami, jesenskem 
škropljenju sadnega drevja itd. Ne
koliko dalj časa so se pa pomudili 
pri proračunskih sredstvih, ki so že 
precej izčrpana. Za zdravstveno za
ščito so n. pr. doslej izdali, že nad 
7 milijonov, rabili bi pa še najm anj 
3 milijone. Na tesnem so tudi d ru
god. Posebno mesto v te j diskusiji 
je  zavzela razprava o tem, ali bi 
naj povečali obdavčitev trgovin od
1 na 2 %. Ta ukrep bi pa bil pro
blematičen, k e r im ajo v drugih ob
činah še znatno nižjo obdavčitev 
(n. pr. M. Sobota 0,25%) in bi po
stavil trgovska podjetja v neugoden 
položaj, prizadel pa tudi potrošnike. 
Zato bodo o tem še posebej razprav
ljali, iskali pa tudi druge možne re
šitve.

Pred zaključkom seje so se od
borniki še seznanili s sklepi posa
meznih svetov, rešili nekaj prošenj 
in potrdili nekaj odlokov. šb

CENTRALNA VINSKA KLET 
V LJUTOMERU

V Ljutom eru razm išljajo o tem, 
da bi v prihodnjih letih zgradili 
centralno vinsko klet, ker sedanje 
kmalu več ne bodo zadoščale n a ra 
ščajočim potrebam. V kleti bi zbrali 
vsa kvalitetna vina in jih  potem 
prodajali pod enotno etiketo. Poleg 
tega bi bila k let tudi primerno stro
kovno oprem ljena, v njo bi pa lah
ko spravili tudi do 100 vagonov 
vina. šb

PESKOVCI
V Peskovcih so začeli graditi ga

silski dom, v katerem  bodo imeli 
tudi dovolj prostora za kulturne 
prireditve. Dom je. v glavnem že 
gotov, gradili pa so ga s skupnimi 
močmi: gasilsko društvo, SZDL in 
druge orgamizacije.

Seda j, ko se bliža zimska sezo
na, ko bodo organizirani razni te 
čaji, strokovna in politična preda
vanja, ko bo zaživela dramska sku
pina, bo nov dom velika pridobitev. 
Vaščani Peskovec so lahko ponosni, 
da so si s skupnimi močmi zgradili 
prostore, kamor se bodo lahko za
tekali v prostem času.

70 le t  k m et i j sk e  šo le  n a  Grmu
Slovensko k m etijsko  šolstvo se u p rav i

čeno ponaša z bogatim i trad ic ijam i, sa j je  
prav strokovno izobraževan je slovenskega 
kmeta v p re tek lih  dese tle tjih  odločilno p r i
pomoglo k nap redku našega km etijstva. Le
ta 1873 na Slapu v Vipavski dolini ustanov
ljena »V inorejska in sad je re jsk a  šola« je  
bila zbujena v ž iv lje n je  na pobudo teda
njega K ranjskega deželnega zbora. Kmalu 
pa se je  pokazalo, da bi bila nek je  sredi 
Slovenije po trebnejša  k m etijska  šola s š ir
šim učnim program om , ki b i ko ris tila  vsem 
slovenskim predelom . Zato je  bila šola na 
Slapu v ok tobru  1886 p rese ljena  na bivše 
graščinsko posestvo G rm  p ri Novem mestu, 
k je r je  km alu razš irila  pouk še na po lje
delstvo, živ inorejo  in ostala  km etijska  pod
ročja.

70 le t plodnega delovan ja grm ske km e
tijske šole, k i je  b ila  kot popolna n iž ja 
km etijska šola znana zlasti do začetka d ru 
ge svetovne vojne, se zrca li v  lepem  šte 
vilu n jen ih  absolventov in  v njihovem  nad
vse koristnem  delu p ri š ir je n ju  naprednega 
km etijstva na Koroškem , Prim orskem , Š ta
jerskem , D olenjskem  in po drugih  naših 
predelih. G rm ska dvoletna, enoletna in dvo
letna zim ska k m etijska  šola je  vzgojila v 
preteklih  70 le tih  nad 1500 absolventov, ki 
so v p rece jšn ji m eri vplivali na razvoj slo
venskega km etijstva  in u tira li v njem  na
predna pota. Kmečki fan tje , k i so na Grmu 
spoznali km etijske  stro je , napredno v inar
stvo, sad jarstvo , ž iv inorejo  in poljedelstvo, 
so v mnoge k ra je  naše ožje domovine p r i
nesli toliko strokovnega znan ja  in o rgani
zacijskih sposobnosti, da so p rav  zaradi 
svojih uspehov in praktičnega dela km alu 
zasloveli kot n a jbo ljš i gospodarji. V ne
majhni m eri je  zasluga grm ske šole, da je  
imela v svoji p re tek losti gojence iz vseh 
predelov Slovenije. Ugled šole je  b il tesno

povezan s  koristm i, ki jih  je  da ja la  svojim 
učencem.

Po osvoboditvi je  uspehom šole na Grmu 
škodovalo večkratno sp rem in jan je  učnih p ro 
gram ov, kakor tudi prepogosto m enjavanje 
vodilnega in učnega osebja. P red  70-letnico 
šole pa je  ok ra jn i ljudsk i odbor v Novem 
m estu sk lenil, da v rne  šoli n jeno  poslan
stvo. Letos so grm sko šolo obnovili, naku
pili nova učila, popravili gospodarske ob
je k te  te r  dali posestvu in  stavbam spet p r i
jazno lice, ki ga je  močno prizadela tudi 
vojna v ihra le ta  1944. V enoletno km etijsko  
šolo se je  le tos vpisalo že 40 km ečkih fan
tov iz raznih slovenskih k ra jev , posebej pa 
bo šola o rganizirala že to  jesen  tudi dvo
le tno  zimsko km etijsko šolo, ki bo tra ja la  
od novem bra do marca.

21. oktobra bodo na Grmu p ri Novem 
mestu proslavili 70-letnico delovanja šole. 
V Novo m esto so povabljeni vsi absolventi 
z G rm a, k i bodo imeli ta  dan zborovanje, 
ogled šole in učil, popoldne pa družabno 
prired itev .

V ted n u  po 21. oktobru  bo v Novem me
stu več km etijsk ih  zborovanj. Tu se bodo 
zbrali predava te lji vseh slovenskih km e
tijsk ih  šol, za njim i pa živinorejci iz pod
ročja  sivorjave pasme iz Slovenije. V No
vem mestu bo dvodnevno posvetovanje slo
venskih sad ja rjev , 26. oktobra popoldne pa 
bo se ja  republiškega plenum a vinogradni
kov in sad ja rjev . Na Grmu bo zbor mladih 
zadružnikov, »Naša vas« pa bo pred  tem 
izdala posebno številko, posvečeno k m e tij
ski šoli na Grmu.

Vodstvo kmetijske šole na Grmu vabi 
vse nekdanje absolvente šole, naj do kon
ca septembra prijavijo svojo udeležbo na 
proslavi 21. oktobra, da jim bo po potrebi 
zagotovilo prehrano in prenočišče. Učenci 
grmske šole, obiščite Dolenjsko, oglejte si 
njeno rast in uspehe! Tg.

POMURSKI VESTNIK. 20. sept. 1956 5



Š P O R T - Š P O R T - Š P O R T - S P O R T - Š P O R T  - Š P O R T  - Š P O R T  - Š P O R T
Sedem enajsteric v

POMURSKI NOGOMETNI LIGI
V P om urja delu je  sicer več nogometnih 

klubov, k i se večinoma ne m orejo uveljav iti 
izven svojih  k ra jevn ih  okvirov, predvsem  
zarad i tega, k e r  jim  to  onemogoča pom anj
k an je  finančnih sredstev. P rav  zaradi tega 
se n ista dolgo »obdržala« v m ariborski pod
zvezni ligi naša k luba Rakičan in L jutom er, 
sa j n ista  mogla sp rav iti skupaj toliko »pe
nez«, da bi si lahko privoščila gostovanja 
n ek je  na Koroškem ali v kakem  oddaljenem  
k ra ju . Nič n i p rik riva ti, da je  spričo tega 
p r i igralcih nazadovala tudi tekm ovalna 
vnem a, k i se je  navadno končala na koncu 
prvenstvene lestvice.

Zdaj — z ustanovitv ijo  Pom urske nogo
m etne lige —  je  dana možnost za izživ
lj a n j e  in plemeni to t ekmovanje tudi naš im

m anj znanim, a delujočim  nogometnim k lu
bom. M edsebojna tekm ovanja v pokra jin i 
bodo laže prenesle  n jihove b lagajne. Napo
sled pa naj bi tekm ovanje v okviru domače 
lige prispevalo  k napredku nogometa v Po
m urju  in nam m orda sčasoma dalo tudi k a 
kega ta len tiranega in  vnetega igralca za 
važnejša srečan ja naših  vodilnih nogomet
n ih  klubov Sobote in Nafte.

O krožno nogometno vodstvo je  ustanovi
tev  pom urske lige sp re je lo  z velikim  razu
m evanjem  in je  tudi z, dejan jem  podprlo 
pobudo domačih nogometnih krogov; zmago
valcu bo vsako leto  podarilo  lep  prehodni 
pokal, k i  si ga bo lahko moštvo, ki bo zma
galo dvak ra t zaporedom a a li pa tr ik ra t v 
p resledkih , p ribo rilo  za vedno.

Sodnike za tekm e v te j  ligi bo delegi
ra la  domača sodniška organizacija.

D osedaj se je  p rijav ilo  za tekm ovanje 
sedem enajsto ric: Sobota II, N afta II, L ju to
m er, Ledava (Črnelavci), R akičan, T urn i
šče in moštvo sind ikalne podružnice trg . 
uslužbencev iz M. Sobote.

Zares pohvalno je , da so se za tekm o
vanje pri j avi la v naši  športni  javnost i  do

sedaj bolj malo znana moštva (Ledava in 
Turnišče), težko pa je  razum eti, da ne bo 
p ri tem  domačem »nogometnem plesu« ude
ležena tudi G or. Radgona s  svojo mestno 
reprezentanco. D obra volja bi p rav  gotovo 
lahko tudi p ri Radgončanih n adk rilila  tre 
nutno pom anjkan je prim ernega igrišča. O 
tem  sk o ra jda  ne m ore b iti nobenega dvoma.

S. K.

Z jesen jo  se 
p o sla v lja jo  od  
nas tu d i  vroč i 
sončn i ža rk i. 
N a slik i:  
za d n ji  
sep tem b rsk i  
d n e v i na  
so b o škem  
k o p a lišču

=  Zaslužili so priznanje  = —
Nimam namena opisovati Lipe 

kot take. Želel hi samo izpolniti 
željo mladih prija te ljev  iz te vasi, 
namere, da so tudi oni delavni po 
svoje in s tem delom naj bo se
znanjena širša javnost. Kdo pa ne 
pozna šahistov iz Lipe? In priznati 
jim  moramo, da so zares vztrajni, 
delavni in vredni vsega priznanja!

Šahovsko društvo »Lipa« je  bi
lo ustanovljeno točno pred petimi 
leti na ppbudo vaških mladincev 
in starejših tovarišev, ki so uvideli, 
da bodo z organiziranim društve
nim življenjem  dosegli občutno 
večje uspehe. Razen tega bi naj 
odigralo društvo pionirsko vlogo 
pri širjen ju  šahovske igre na po
deželju. Društvo je  svoj smoter tu 
di doseglo. Zato vas naj n ikar ne 
začudi, če pridete v Lipo in bo kak
šen možakar s »šörcom« odnesel vaš 
šahovski talent dobesedno »na 
krožniku«.

Občni zbor šahovskega društva 
»Lipa« je  bil nekakšen obračun 
petletnega dela in pokazatelj nad
vse pozitivne letne in petletne bi
lance dela članov. Posebno v 
obdobju od zadnjega občnega zbo
ra  so člani društva in društvo kot 
celota, vzlic pom anjkanju denar
nih sredstev, dosegali uspehe, ki 
jim  jih  lahko zavida tudi bolj moč
no društvo iz »mesta«. Moštvo »Li
pa« se je  namreč na osebne stroške 
udeležencev tekm ovanja udeleže
valo raznih prvenstvenih in p rija 
teljsk ih  prireditev, za kar gre po
sebna pohvala tovarišema M atjaše
cu in Verčecu. Lep uspeh, ki je  za
res zavidanja vreden, je  pa dose
gel Štefan Režonja.  Na prvenstvu 
mariborskega okrožja je  odnesel 
k a r  —  prvo mesto. Društvo je  v 
obdobju od zadnjega občnega zbo
ra  organiziralo tri prvenstvene tu r
nirje. Nadalje so odigrali šest brzo
turn irjev  in dva prija te ljska  dvo
boja z moštvom Lendave. Zmagali 
so Lipovčani z lepimi rezultati 5:3 
in 6:2. Na mladinskem prvenstvu 
društva je  zmagal Viktor Tkalec. 
Odigrali so tudi pionirsko prven
stvo, za letošnji 1. m aj pa so od
igrali mladinski moštveni turnir, na 
katerem  je  zmagalo moštvo »Lipa« 
pred Gančani in Črenšovci.

Zares, moramo priznati, da so 
delavni!

In njihovi načrti? Redni meseč

ni brzoturnirji, prvenstvo društva, 
mladinsko in pionirsko prvenstvo, 
obvezna udeležba na vseh priredi
tvah, bi jih  organizirajo višji ša
hovski forumi. Razen tega bo vsak 
član društva tudi delaven član va
ške organizacije SZDL. Ustanovili 
bodo mladinsko organizacijo in v 
njenem  okviru razgibali politično 
življenje na vasi. Ob peti obletnici 
društva pa mislijo organizirati ve
lik moštveni  brzoturnir z veselico 
in srečolovom, na katerega bodo 
povabili vsa društva iz okrožja. Na 
ta način mislijo pridobiti tudi ne
k a j prepotrebnih finančnih sred
stev. I. K.

SINDIKALNE PODRUŽNICE 
BODO TEKMOVALE NA ČAST 

OBČINSKEGA PRAZNIKA 
M. SOBOTE

Pred nami je  spet občinski 
praznik M. Sobote, katerem u na čast 
bodo tekmovale tudi sindik alne po
družnice občinskega okoliša.

To tekm ovanje je  postalo za  M. 
Soboto že tradicionalno in se po
družnice močno zanimajo zanj. Tek
movanje je  razpisano v sledečih di
sciplinah: v streljanju , kegljanju, 
namiznem tenisu, nogometu, šahu, 
odbojki in lahki atletiki. Tekmova
n je  je  organizirano tudi zaradi te
ga, da hi pri naših delovnih kolek
tivih vzbudili zanim anje za športno 
delovanje in za njihovo razvedrilo.

Občinski sindikalni svet vabi vse 
sindikalne podružnice, ki se še niso 
prijavile za tekmovanje posebni ko
misiji, določeni za uresničenje tek
movalnega programa p ri občinskem 
sindikalnem svetu, naj nemudoma 
prijavijo, koliko skupin jih  bo za
stopalo v posameznih tekmovalnih 
disciplinah.

Komisija bo takoj po prijavi se
stavila načrt, po katerem  bodo tek
movali.

ŠPORTNI STADION V LJUTOMERU
že služi svojem u nam enu

V nedeljo so v Ljutom eru sve
čano izročili svojemu namenu do
bro urejen športni stadion. Navzoče 
občinstvo je najp rej pozdravil dr. 
Slavko Janc in izrekel nekaterim  
javnim  delavcem, ki so se najbolj 
zavzemali in največ prispevali za 
ta potrebni objekt, javno priznanje; 
Tov. ing. Francu Jaušovcu pa je  bi
la izročena diploma.

Stadion je  v neposredni bližini 
hipodroma in obsega običajno nogo
metno igrišče, k i pa je  uporabno 
tudi za rokomet, mali rokomet, ho
ckey na travi, hazeno, rugby in še 
nekatere športe; na njem  je  tudi 
atletska steza (400 m) in prostori za 
mete in ,teke.

V podaljšku stadiona nam erava
jo zgraditi zimsko kopališče, kar je  
še posebno pohvalno. L jubitelji be
lega športa pa že tudi razm išljajo 
o m ajhni smučarski skakalnici, ki 
bi jo  bilo moči zgraditi s pičlimi de
narnimi sredstvi: Za njo so v L ju
tomeru idealni pogoji: lega, okoli
ca, snežne razmere in konfiguracija 
terena.

Na nedeljskem  slavju je  bilo da
no zasluženo priznanje tudi pionir
ju  nogometnega športa v Ljutome
ru  tov. Stanku Viza višku s tem, da 
je  s častnim začetnim udarcem od
prl nogometno tekmo 

Ljutomer - Sobota II. 2:4 (2:2)
O be ena js io ric i s ta  b ili v  začetku tekme 

še vedno pod dojm om svečanosti, potem pa 
je  b ila  ig ra  vse b o lj živahna. Domačini 
so močno napadali. R ezultat tega je  bil, 
da so ukan ili v ra ta r ja  gostov 1:0, pozneje 
pa še  z 2:0. Vse je  kazalo, da bodo gostje 
prem agani. Ni pa še bila povedana zadnja 
beseda. Po 20. m inutah  zanimive igre je  
H orvat z lepim  voley udarcem  zm anjšal re
zu lta t na 2:1. P ro ti koncu ig re  je  streljal 
še T itan  in zadel m režo 2:2.

V drugem  polčasu je  b il tempo moč
ne jši in je  včasih p reh a ja l v  grobost. Obe 
en a js to ric i s ta  ig ra li za zmago. Obrambne 
v rs te  so im ele dosti posla. Domačinom se 
je  že sk o ra j spet nasm ehnila sreča, toda 
obram ba gostov je  b ila  na m estu. Sobočani 
so potem  k ren ili v  p ro tinapad  in v  17. mi
nuti se je  T itanu  posrečilo  s tre lja ti na vra
ta  3:2. Kmalu zatem  je  s tre lja l še Flisar, 
a je  Kovač dosodil offside. P ro ti koncu te  
borbene ig re  je  b ila  zarad i velikega pre
k ršk a  domačega igra lca dosojena enajstme
trovka , k i jo  je  H orvat uresn ič il in tako 
določil končni rezu lta t 4:2.

Če ob jek tivno  ocenim o igro, je  rezultat 
za gostujočo Soboto II m alce previsok.

SUROV NOGOMET 
V RAKIČANSKEM GAJU

Preteklo nedeljo sta se na sla
bem igrišču, sredi lepega rakičan
skega parka, pomerili nogometni 
moštvi TVD Partizana Rakičan in 
Turnišče.

Začetek tekm e je  bil zanimiv. 
Ko pa so domači p rejeli prvi gol in 
spoznali goste, k i so se s tehničnim 
znanjem in skrajno požrtvovalnost
jo zagrizeno borili za vsako žogo, 
so začeli s surovo igro in nešport
nim obnašanjem. Od vseh je bil 
najbolj surov Bolkovič, ki je  grobo 
zrušil in celo napadel s pestmi na
sprotnikove igralce. Enak mu je bil 
srednji branilec, ki je  z brcami bru
talno napadel desno krilo gostov, 
ko sploh ni imelo žoge. Sodnik ing. 
Skledar je  bil neodločen in je raz
družil igralce z rezultatom 3:3.

Gostje so pokazali lepo kolektiv
no igro. Igrali so ves čas mirno in 
se športno vedli. Na grobost doma
čih niso odgovarjali z grobostjo. 
Vsak igralec se je  boril srčno in po
žrtvovalno. Odlična sta bila zlasti 
srednji branilec Horvat in vratar 
T ratn jek . J. T.

Jugoslavija A-Madžarska A 1:3

O srednja točka zanimanja vse 
športne javnosti, ne samo jugoslo
vanske in madžarske, marveč tudi, 
evropske, je  bila preteklo nedeljo 
osredotočena v Beograd, k je r sta se 
vpričo 56.000 gledalcev srečali na 
stadionu Jugoslovanske ljudske ar
made nogometni reprezentanci Ju
goslavija A in M adžarska A. Naši 
reprezentativci so morali v sreča
nju  za Göröjev  pokal kloniti pred 
bolj razigranim i člani »nekronane
ga svetovnega prvaka«. Igra, ki je 
prinesla poučen signal za nazado
vanje jugoslovanskega nogometa, se 
je  končala z rezultatom 3:1 (2:1) za 
Madžarsko.

Boljšo bero je  im ela B reprezen
tanca Jugoslavije, k i se je srečala 
z ustrezno reprezentanco Madžarske 
v Budimpešti na Nep stadionu. Do
mače moštvo je  prem agala z rezul
tatom 2:1 (0:1). To je  dobra vest, še 
zlasti zaradi tega, ker nas bo B re
prezentanca bržčas zastopala na sve
tovni olimpiadi v Melbournu (Av
stralija).

Naši mladi nogometaši pa so v 
Beogradu odpravili »svoje vrstnike 
iz Madžarske z neodločenim rezul
tatom 1:1 (1:1), čeprav so bili boljše 
moštvo na igrišču.

Bilanca treh srečanj je  torej ena
ka »— po ena zmaga, en poraz in 
en neodločen izid — toda pri mer
 je n ju  moči so odnesli glavno Ma
džari. Njihova reprezentanca je pre
magala našo najboljšo enajstorico.

ZA ZAČETEK: DOBER IZKUPIČEK
SOBOTA - RUDAR (Trbovlje) 2:0 (0:0)

Začetni udarec so imeli gostje, 
ki so takoj prevzeli pobudo n a igri
šču. Rudar je  v prvem delu pokazal 
boljšo igro. Vzlic temu pa se jim 
ni posrečilo spraviti žoge v domačo 
mrežo, kar je  bila zasluga domače 
obrambe z odličnim Oučekom na 
čelu, ki je  bil takorekoč nepre
magljiv.

Po odmoru se je  položaj na igri
šču precej spremenil. Sobota je  za
igrala boljše in v 62. minuti je  Mau
čec z desne strani poslal žogo pred 
vrata, k je r  jo je  dobil Šribar in jo 
takoj poslal v mrežo. Sobota je  se
daj okrepila svojo obrambo in tako 
se R udarju ni posrečilo izenačiti 
rezultata, tem bolj zato, ker je  
igralcem že pohajala sapa. Devet mi
nut pred koncem igre pa je  bila 
usoda R udarja dokončno zapečate
na. Erjavec, ki je  preigral svojega 
čuvarja, je  z leve strani poslal žo
go pred vrata. Na njo sta starta la  
v ra tar in Maučec. Slednji je  bil hi
tre jši in je  drugič potresel mrežo 
gostov.

Sobota, ki je  v prvem delu igra
la bolj raztrgano, je  po odmoru po
kazala zadovoljivo igro in z dobro 
taktiko tudi zasluženo osvojila prvi 
dve tekmovalni točki.

Sodnik Jančič iz Maribora je  kot 
običajno svojo nalogo opravil do
bro.

*

Te dni je poteklo 15 let, odkar 
aktivno igra nogomet tov. Ciril

Klanjšček, ki je poznan kot izredno 
discipliniran. Igral je od prvega le
ta pa doslej samo za barve svojega 
matičnega kluba. Pred začetkom 
tekme je bila na igrišču skromna 
slovesnost, na kateri se je vodstvo 
NK Sobota oddolžilo svojemu zve
stemu članu — igralcu in športnemu 
delavcu — za njegovo večletno po
žrtvovalno delovanje. Čestitamo!

TURNIŠKI NOGOMETAŠI
se zelo uvel javl jajo

Nogometaši tu rn iškega P artizana  so se 
zadn ji čas že močno uveljav ili. So solidno 
vaško moštvo, ki bi v pravilnem  športnem  
obnašanju  lahko bilo  za vzgled močnejšim  
vrstnikom . D ober vzgo jite lj in  duša moštva 
je  srednji« b ran ilec S tefan H orvat, ki že več 
kot pe tn a js t le t igra v domačem moštvu. 
Pom agajo mu Jožef H orvat, T ra tn jek , G or
n jec in drugi. V zgojili so že v rsto  m ladih 
igralcev, k i j ih  bodo lahko že ju t r i  u speš
no zam enjali. Tako so tu rn išk i nogometaši 
dobro p rip ra v ljen i za tekm ovanje v pom ur
ski ligi, ki se bo pričelo p rihodn jo  nedeljo .

Temen oblak nad Vedrim nebom je  ed i
no prazna b lagajna  društva. Moštvo je  slabo 
oprem ljeno, potrebno bi mn bilo m arsikaj, 
a  k a j, ko ni dena rja . Redne vstopnine na 
tekm ah n i, tudi drngih  virov ne, a od d ru 
god ni nobene pomoči. D obro bi bilo, Če bi 
se nek je  spom nili tak ih  vnetih  lju d i in jim  
pom agali, sa j se poslednji čas vedno Češče 
dogaja, da dobijo  m očnejša moštva ravno 
iz teh  v rs t dobre m lade igra lce. J . T.

Tam, kjer rekord ne pomeni mnogo
Preden  bom postal član telesnovzgojnega 

d ruštva P artizan  v Soboti, si bom kupil po
trebne copate in  tren irk e .

D okler se u k v arja jo  s te lesno  vzgojo 
drugi, j ih  bom občudoval. Zaradi tega nam 
reč, k e r  je  njihova vnem a v redna pozor
nosti. Predvsem  v e lja  to  za a tle tiko . Ekipe 
soboških tekm ovalcev so b ile  na vseh važ
nih nastopih S lovenije. N astopali so v le 
pem in slabem  vrem enu. Včasih b rez tre 
n irk  in  b rez tekašk ih  copat. Brez copat 
sploh. Enostavno bosi. Tako v C elju , Ko
čevju , M ariboru . . .

Ni d en a rja . D a, n i ga dovolj za skoraj 
nobeno potrebo. O d gledališča navzdol. In 
vendar je  povsod priso tna k rila tica : »Zdrav 
duh v zdravem  telesu«. To ni samo parola, 
toda sprem enila se je  v  parolo.

M rtva sezona je  mimo. Šole so začele 
s  pou kom. P artizan  to  občuti. D ijak i so n a j
štev ilnejši telovadci. D ijak i so tud i n a jš te 
v ilne jši vodniki. Zato pa je  vedno kriza

kriza  vodnikov. D ijak i odhajajo , ko so 
ravno  postali  dovolj sposobni za dolžnosti 
vodnikov. D rugi p rih a ja jo  in se začnejo 
u č i t i . .  .

V ajencev in vajenk  pa je  m enda v P a r
tizanu vsega poldrug taca ti D ok ler so te lo 
vadci š e  p io n irji, jih  je  dovolj in p rav  do
brih , toda ko  p osta ja jo  m ladinci, se raz
b lin ja jo  v mnogoternem  prezanim ivem , pa 
ne  tud i n a jbo lj prim ernem  živ ljen ju .

Letos b i lahko bilo  v  Soboti tekm ova
n je  za košarkarsko  prvenstvo  Slovenije, pa 
je  ta jn ik  pozabil odgovoriti, da se Sobota 
s tr in ja . Je  pač pozabil, k e r  je  bilo letos 
prem alo  se j uprave, k e r  vodniki pač sko ra j 
sami delajo  to, k a r  m ora o p rav lja ti TVD 
Partizan  nekega m esta. Še več prizadevnosti 
pa kažejo  člani. T elovadijo , vad ijo  in te k 
m ujejo . Poti na športna  srečan ja  si večkra t 
sami p lačajo . Tako so si sam i plačali pot 
v  L ju tom er, P tu j . . .  J e  pač šlo  za dobro, 
ime d ruštva in to  n jim  ni vseeno.

P ri roki je  opravičilo: ni d en a rja . Ni 
sredstev  za nabavo p repotrebnega orod ja . 
Ni d en a rja  za ureditev  stopnišča v Domu 
P artizana , za u red itev  robnika p red  domom, 
da ob deževju ne bi prinaša li obiskovalci 
toliko b la ta  v  dom te lesne  vzgoje.

Vse n a j bi reševale akadem ije, č lanarina 
in te lovadni nastopi. Toda z nastopi so tudi 
izdatk i. Č im bo ljše  p rip rav ljen i so nastopi, 
t em večj i  so izdatki :  prevoz tekmovalcev,

p reb ran a  tekm ovalcev, okrasitev , ozvočenje, 
obleka, zastave . . .

R azum evanja staršev  ni preobilo . V eli
ko je  odvisno od vodnikov, še več od 
uprave  društva. Vso zimo v telovadnici ni 
bilo ku rjeno . O ddelki m lajših  to re j vso zi
mo niso te lovadili. S tarši o tem  niso govo
rili, k e r  ne vedo mnogo o P artizanu . P a r
tizan  pa  zopet ne ve mnogo o starših  
te lovadečih, o njihovem  ž iv ljen ju  in  okoli
ščinah, o  vplivih okolja. Ni bilo  dovolj po
bud? Ni bilo dovolj resnega zbliževanja.

In  vendar . . . Da se ne bomo ukv arja li 
s citato logijo : c ilj je  vsestranska vzgoja. 
Naloga je , opazovanje slehernega posamez
n ika v vsaki s tarostn i dobi. V prašanje je , 
a li je  član, p ionir, o trok  a li m ladenič do
bro,  povprečno ali slabo razvit. Smisel pr i

zadevanja je  povečevanje te lesne zm ogljivo
sti, ra s t nad posameznikovo fizično osnovo. 
Dolžnost je :  kon tro la  z antropom etričnim i 
in funkcionalnim i m erjen ji. O stalo pokažejo 
tekm ovanja. R ezultat vsega tega pa so za
nim iva in koristna zapažaiija . Na p rim er:

M ladina iz Sobote je  sk o ra j v vseh le t
n ik ih  — od 10 do 22 le t — v iš ja  od m la
d ine iz ostalih  predelov  P rekm urja .

D olinci so n iž ji, G oričanci v išji, Raven
ci pa v iš ji od obeh. N ajvečja  je  razlika 
v trin a js tem  le tu . Na D olinskem  so tedaj 
otroci visoki povprečno 141,9 cm, na  Ra
venskem 149,1 cm in Goričanci  147 cm.

M ajhne raz like  so po osem najstem  letu . 
Toda to je  samo ena sm er opazovanja v 
zadn jih  š tir ih  le tih .

Ali pa s tru k tu rn i pogled v oddelenja 
ali d ruštva . . .  T reba je  upoštevati te lesno 
zm ogljivost, k i je  odvisna od telesnega 
s tan ja . Smo zoper h la stan je  po rezu ltatih . 
Smo odločno p ro ti h la stan ju  za vrhunskim i 
rezu lta ti k ak ršn e  koli v rste . Smo za učenje, 
za te lesno vzgojo in uv a jan je  v šport. Vsak 
n a j se razv ija  te lesno in postane gibčen 
in  vztra jen , n a j ve voditi žogo, sm učati, 
p lezati, teči, p la v a t i . . . Ne samo eno 
vsakega nek a j, p rav  toliko, ko likor je  do
vo lj za človeka, da se razvedri in p rip rav i 
za delo.

Ni vseeno, . kako velik  si za kakšen  
šport. P r i vadbeni u r i je  to  vseeno. Tudi 
p ri dopolnilni vadbi. Toda za vodnika je  to 
pomembno. On m ora zapažati in beležiti 
uspehe posameznikov. Ne samo in zgolj 
uspehe. U spehe v odnosu na njegovo zmog
ljivost. Tu je  zanimivo: velik i dobro ska
čejo  v višino, ig ra jo  odbojko in košarko . .  . 
N izki so m ojstri ta lne  telovadbe, rokobor
be, dviganja uteži, tekov. Toda to velja  
v povprečju . V elja pa rek : ni najbo ljši, 
kdor je  na jb o ljš i v  eni panogi. Za u speh 
a li neuspeh se ima zahvaliti tudi g radn ji 
svojega telesa.

Zato pa ni na jvažnejše  t o ,  a li im aš co
pate  in tre n irk e . S aj ni potrebno, da bi 
m islil na reko rde  in upal, da jih  boš do
segel. Vse drugo pa boš izvojeval tudi brez 
tega. Samo v z tra ja ti je  potrebno, vz tra ja ti 
in  vzljub iti to , k a r  ti bo vedno v življe n ju 
koristilo .

Dom TVD P artizan . Ime. Samo ime. Ne 
samo ime: tud i velika in lepo u re jen a  zgrad
ba. Toda ta  dom bo postal Dom šele poz
neje . Ce sploh bo postal dom za tistega te 
lovadca, k i je  šele v če ra j stopil v  te lo
vadno vrsto . Ta dom z dvoriščem  je  postal 
dom za mnoge. Dom za tovariša F legarja  
na p rim er. T rideset le t je  to  njegov drugi 
dom. Pardon, šestin tridese t le t. Za druge 
m anj. Na p rim er za o d bo jka rja  ing. Skle
d a rja , za tovariša  Bezjaka, za Partizano
vega ena js tle t zvestega ek o n o m a. . .  Za 
Gabiko in  A lb in o . . .  No in še  za m arsi
koga.

V iktor Sirec

SLUŽBENE OBJAVE
„ POMURSKE NOGOMETNE LIGE”

I. kolo
Sobota II Nafta II

Začetek tekme ob 10. uri dopol
dne na igrišču NK Sobota. Sodi 
Franc Flisar, službujoči delegat 
Jože Činč.

Ledava — Trgovci
Začetek tekme ob 15.30 na igri
šču NK Sobota. Sodi Vlado An
drejek, službujoči delegat Franc 
Norčič.

Rakičan — Ljutomer
Začetek tekme ob 15. uri na igri
šču v Rakičanu. Sodi Franc Ko
loša, službujoči delegat Ludvik 
Gorčan.
Turnišče je  prosto.

Jugoslavija druga
V Moskvi je  šahovska olimpia

da. Sodelujejo moštva 34 držav z 
vsega sveta. V finale so se plasirale: 
Sovjetska zveza, Bolgarija, Švica, 
Jugoslavija, Izrael, Danska, Zahod
na Nemčija, Argentina, Madžarska, 
Anglija, CSR in Romunija.

V finalu je  sedaj Jugoslavija na 
drugem mestu z 18 točkami. Pred 
njo je  SZ z 19,5 točke.

V soboto so se v M. Soboti pom erili od
b o jk a r ji O brtne  vajen iške šole in Gimna
zije. Zmagali so g im nazijci s 3:2 (7:13, 15:11, 
12:15, 17:15 in  15:13). -n

Pomurska nogometna liga - Pomurska nogometna liga - Pomurska nogometna liga - Pomursk
POMURSKI VESTNIK, 20. sept. 19566



P R E D  T E D N O M  O T R O K A

Taborjenje  pionirjev iz P o m u rja  v Verudi pri Puli
O krajna zveza p rija te ljev  mladi

ne je letos organizirala pionirsko 
taborjenje pri morju, v Verduju bli
zu Pule. Deset minut od postaje so 
pod nekdanjo mogočno verdujsko 
trdnjavo bili k a r  štirje  pionirski ta 
bori. Nasi so imeli pred vhodom ve
lik napis: »Veseli veter«. To ime 
jim je  kar ustrezalo, saj so bili ved
no veseli, razigrani in dobre volje. 
Vseh 14 dni ni deževalo, a od doma 
so jim javljali, da skoraj ne mine 
dan brez dežja. H rana je  bila do
bra, izdatna. Šotore so obdajali vi
soki bori in pinije, ki so nudile ob 
popoldanskem počitku prijetno sen
co. Morje je  pa bilo oddaljeno le 
nekaj minut. Morje, o katerem  so 
že vsi toliko slišali, brali, poznali 
ga pa le iz opisov in s slik! Sedaj 
so lahko čofotali po njem  predpol
dne in popoldne, pa tudi ves dan 
bi, če jim tega ne bi zabranili vzgo
jitelji.

V taboru je  bilo živahno ves dan. 
Jutranjo tišino je  ob 7. uri  pred šo

tori prekinil vesel živ-žav. Po telo
vadbi so skrbno uredili svoja leži
šča, ki jih  je  potem ocenjevalna ko
misija še pregledala. Nato so se 
zbrali pred drogom z zastavo in jo 
dvignili med petjem pionirske him

ne. Takoj po zajtrku  so se pa odšli 
kopat. N ajraje  so hodili v zalivček 
k svetilniku, k je r  se jih  je  tudi ve
čina naučila plavati. Od tod je bil 
tudi lep pogled na brezkončno mor
sko gladino, ki so jo preoravale šte

vilne ladje. Zvečer pa je  od tabora 
odmevala pesem »Mi gradimo ce
ste,, p ru g e ...« , ki so jo  peli med 
plesanjem kola. Tovariša Milan in 
Sabjan sta jim  pa pripovedovala za
nimive zgodbe iz partizanskih dni.

Vsak teden so se razživeli tudi ob 
tabornem ognju.

Še mnogo bi lahko napisali o teh 
počitnicah. Želimo pa, da bi se teh 
taborjenj v prihodnjih letih udele
žilo čimveč pionirjev! V. M.

Pozorno
poslušajo
malčki
o otroškem
vrtcu svojo
vzgojiteljico,
ko jim
pripoveduje
pravljice
iz devete
dežele

SOBOŠKA KRONIKA
Poroke, rojstva in smrti od 8. do 15. sept.

Poročila sta  se: A lojz B agari, že lezokri
vec iz Bakovec in  M arija  Banfi iz Veščice, 
oba s tanu je ta  v L jub ljan i.

Rodile so: M arje ta  C ipot iz Kupšinec, 
deklico; M arija O šlaj iz Beltinec, dečka; 
M arija S iter iz Veščice p r i R azkrižju , de
klico; Irena  Petkovič iz G enterovec, dečka; 
Vera Šeruga iz M. Sobote, deklico; A gata 
Lipoša iz Š alovec, dečka in Slavica Bencek 
z R azkrižja , deklico. Rodile so v soboški 
porodnišnici.

Umrli so: T e rez ija  N ovak iz Veščice, 
stara 82 le t; M agdalena Zadravec iz Belti
nec, s ta ra  69 le t; Mihael G ergurič  iz M. 
Sobote, s ta r  58 le t in T erezija  Cvetko iz 
M. Sobote, s tara  61 let.

NESREČE IN NEZGODE

S kolesa je  padel 27-letni Evgen P a 
pič iz D oline, zaposlen p ri N afti te r  si 
močno ranil obe roki.

Desno nogo n ad kolenom  si je  zlomil 
65-letni upokojenec F ranc T išler iz Buče
čovec, ko je  padel s kolesa.

Težak hlod j e  padel na stopalo leve no
ge  31-letnemu Rudolfu Zemljiču iz Bora
čeve p ri Radencih te r  mu p rizadeja l hudo 
rano in  zlomil palec.

Slive je  o b ira la  67-letna T erezija  Ko
vačič iz. R akičana. P ri tem  je  padla in si 
zlomila desno nogo.

Kolo vozička je  šlo p reko  noge 7-letne
ga A ljošija N adaja, ko se je  ig ra l z drugim i 
otroci v  b liž in i železniške kuriln ice . P r i

zad e ja lo  mu je  hudo rano na levem stopalu.
Med žbice je  v takn ila  m ed vožnjo desno 

nogo 5-letna M arija  Sušeč iz D robetinec in 
dobila p rece jšn je  poškodbe n a  stopalu in 
nad gležnjem .
 Lonec z vrelo  vodo se je  p revrn il in 
polil desno nogo 40-1etne E telke G ibičar iz 
Vučje Gomile. D obila  je  hude opekline.

Puškino cev j e  razneslo, ko je  s tre lja l 
na lovu 50-letni Koloman M artinec iz  S ata
hovec. D esno roko v zapestju  im a hudo 
poškodovano.

Vsi se zd rav ijo  v soboški bolnišnici.

UTOPLJENEC V MURI

Pred n ek a j dnevi je  M ura nap lav ila  p ri 
vasi Bunčani m oško truplo . P re iskava je  
ugotovila, da je  u top ljenec 25-letni Ignac 
Mlinarič iz G orn je  B istrice, ki je  p red  ne
kaj dnevi odšel z doma z namenom, da 
pobegne čez m ejo. V erjetno  je  hote l p re 
plavati Muro, a je  utonil.

OTROK JE UTONIL

Slavko Bokan, s ta r  šele 1 in  pol le ta , se 
j e 2. septem bra ig ra l in kobacal okrog do
mače hiše. P adel je  v b ližn jo  m lako, česar 
pa nihče n i opazil, š e le  pozneje, ko je  bil 
že m rtev, so ga našli. V saka pomoč je  bila 
zaman.

SLAMA JE ZGORELA

P ri m izarskem  m o jstru  Jožefu Števan
čecu v M. Soboti je  nekega dne v začetku 
avgusta nenadom a začela goreti velika oslica 
slame. O genj je  zanetil sedem letni vnuk, 
ki se je  igra l z vžigalicam i. Celotna škoda 
znaša okrog 60.000 d inarjev . Zelo velika ne
varnost je  b ila , da se vžgejo še b ližn ja  
poslopja, k a r  b i lahko bilo  za vso okolico 
katastrofalno. L e domači gasilski četi, k i 
je  b ila  tak o j na m estu ih se j i  je  posre
čilo  om ejiti požar,  se  je  treb a  zahvaliti, 
da ni prišlo  do več je  nesreče.

Med številn im i opazovalci požara, ki so 
iz m anjše ali več je  razd a lje  g ledali ogenj, 
je  bil tudi m esarski vajenec H. Z., k i je  
izkoristil zmedo, uk radel z dvorišča moško 
kolo in se odpelja l neznano kam . Pred 
dnevi so ga varnostn i organi u je li v Puli 
in poslali v  Soboto s kolesom  vred.

ZARADI NESREČNE LJUBEZNI STA SE 
USTRELILA

22-letni F ranc B ern jak  in 21-letna He
lena P le j, oba iz  Ivanec p ri M. Soboti, bi 
se rada poročila. S tarši so poroki naspro
tovali, k e r  sta  si b ila  v bližnjem  sorodstvu. 
V te j hudi srčni stisk i si n ista  vedela po
magati in s ta  se odločila za skupno sm rt.

V nedeljo , 9. septem bra tako j popoldne 
sta odšla z doma, češ do gresta  na tombolo 
v Soboto. Nam esto na tombolo sta  se podala 
v gorice p r i Bogojini, k je r  im ajo H elenini 
starši svo j v insk i hram . Tu ju  je  šele v 
sredo našel H elenin oče. B ern jak  je  s flo
bertovko n a jp re j u s tre lil H eleno, nato pa 
še sebe. Zapustila sta  več pisem . V njih  
se s prisrčnim i besedam i poslav ljata  od svo
jih  domačih in  j ih  p rosita , posebno pa še 
Bernjakovo mamo, n a j ne ža lu je jo  preveč 
za njim a.

Pomembno srečanje pomurskih lovcev v Murski Soboti
M inula n ede lja  bo ostala lovcem Pom urja 

v p rije tnem  spominu. Lepega sončnega dne 
se je  zbralo  na strelišču  za mestom nad 100 
lovcev, k i so zastopali 21 lovskih družin 
z obeh bregov Mure.

O kra jna  lovska zveza je  to  srečan je o r 
ganizirala  zato, da b i se lovci med seboj 
spoznali, k a r  je  za napredek športnega lova 
vsekakor potrebno. T okra t je  p rired ila  t r a 
dicionalno tekm ovanje v s tre ljan ju  na gli
naste golobe. Tekm ovanje je  poteklo v naj
lepšem redu,  spričo močne konkurence pa

so p riš li na svoj račun tudi gledalci. Se
veda, zm agali so n a jbo ljš i s trelci! Prvo 
m esto je  zasedel Štefan H ajduk, član lov
ske družine Bakovci (od 12 strelov  8 zadet
kov), drugi je  b il A lojz Ju reš , član lovske 
d ružine K riževci p r i L jutom eru (7 zadet
kov),  nato pa sledi jo: Viktor Gaber ,  član

LD Rankovci, M arko Makovec, član lovske 
družine Križevci p ri L jutom eru, Vlado Fe
renc, član LD K riževci p ri L jutom eru, Mi
ho Gombor, član LD Videm ob Ščavnici, 
F ranc Kumin, član LD K upšinci, Geza Al
bert, član LD Berkovci, Štefan D om jan, 
član LD Polana in  Štefan Veren, član LD 
Berkovci. 

V ekipnem  tekm ovanju je  pripadlo  prvo 
mesto LD K riževci p ri L jutom eru, n je j  pa 
s led ijo : LD Rakičan, LD Bakovci, LD Vi
dem ob Ščavnici, LD Rankovci, LD P e ti
šovci, LD Ljutom er, LD M lajtinci itd.

Zmagovalci so p re je li lepe nagrade in 
p riznan ja . -st

Grad na Goričkem — Več o njem  
berite na 8. strani

POSTAJENAČ ELNIK TOV. LAH 
V KRIŽEVCIH. ODHAJA V  ZASLUŽENI 

POKOJ
Vsakdo, k i je  imel opravek na križevski 

postaji, je  bil deležen nadvse p rijaznega in 
uslužnega r a v n a n ja  postajenačeln ika tov. 
A lojza Laha. Večino službenih le t je  prebil 
v  P rlek iji, n a jd a lj pa v K riževcih. Tako 
g re po 58 le tih  res v zasluženi pokoj. Ko 
sc poslavljam o od n jega vsi njegovi znanci, 
moramo reči, da je  b il tov. Lah človek in 
tovariš ne samo v službi; kot takšnega ga 
poznamo tudi izven njegovega dela. Kdor
koli je  k a j želel od n jega, mu je  storil, pa 
čeprav je  bilo to  izven službenega časa. 
Posebna zahvala mu gre, kad a r nam je  
pomagal p ri o rganiziranju  šolskih eksku r
z ij, k je r  nam je  vedno pravočasno p r isk r
bel potniške vozove. P rav  tak  se je  po
kazal tudi do odraslih . P repričan  sem, da 
ni daleč naokrog človeka, ki bi se lahko 
pritoževal čez n jega. Poleg tega, da je  vest
no oprav lja l svojo službo, je  bil tudi ak ti
ven p rosvetar, k a r  se je  pokazalo zlasti 
p ri odprem ijan ju  raznih  gledaliških oblek 
L judskem u odru v L jub ljano , M aribor in v 
P tu j. Tu tudi ne moremo p rezre ti njegove 
žene M arije, ki je  bila p rav  tako  vedno p r i
p rav ljena  pom agati p ri delu svojem u možu 
na postaji, kako r v prosvetnem  društvu. Za 
vse njegovo požrtvovalno delo se mu vsi 
iskreno zahvaljujem o, obem a pa želimo še 
veliko le t ž iv ljen ja  v  pokoju.

Okrajna gasilska zveza 
Murska Sobota 

o  b  v  e  š  č  a :

Gasilski koledar 1957. D a bi zagotovili 
zadostno naklado »Gas. koledarja« za leto 
1957, vabimo ObGZ in PGD, n a j nemudoma 
zbere jo  naročila za koledarček. ObGZ n aj 
skupno naročilo pošlje jo  OGZ najkasneje  
do 15.- X. t. 1. Zadeva je  nujna!

Tromesečna poročila. Ponovno pozivamo 
UO in sek re ta rje  PGD, da je  rok  za do
stavo trom esečnih poročil ObGZ od 25. do 
zadnjega v trom esečju. ObGZ m orajo zb ra
na poročila vseh društev  poslati OGZ do 
5 ja n u a rja , 5. ap rila , 5. ju l i ja  in  5. okto
b ra . Če ObGZ v bodoče zbranih poročil ne 
bodo poslale do gorn jih  rokov, bomo p ri
siljen i zb rati poročila sami, za nasta le  stro 
ške pa obrem eniti adm in istra to rja  ObGZ.

Plačevanje dolgov. Ker dolgovi PGD in 
ObGZ zelo otežkočajo naše finančno poslo
vanje, poslednjič pozivamo PGD, n a j svoje 
obveznosti do ObGZ in OGZ nemudoma po
ravnajo , sicer ne bodo mogli b iti 'deležni 
podpor. N jihovih p rošenj ne bomo tako 
dolgo obravnavali! Iz p isarne OGZ

POZOR! POZOR!
POCENIL sem svoje storitve od 

60 na 50 dinarjev za kilometer!
Se priporoča— HUJS, avtotaksi, 

M. Sobota, Mladinska 1, tel. 128.

Vinogradniško gosp. L j u t o m e r  
K U P I

večje število dobro ohranjenih trans
portnih vinskih sodov od 150 do 350 
litrov. — Cenjene ponudbe poslati 
na upravo Vinogradniškega gospo

darstva Ljutomer.

KAJ JE Z »ZLOČINCEM«,
KI SE KLATI PO PREKMURJU?

V P rekm urju , še  p oseb ej v  M. 
Soboti, že  d a lj časa krožijo  go 
v o rice  o nekem  groznem  zločin 
cu, k i se  b a je  tod ok oli skriva, 
napada ljud i, jim  odvzem a d e
nar, ipdb. N ek ateri pravijo , da 
so ga v id e li in  z  n jim  govorili. 
L judska d om išlija  je  b ila  tako  
bujna, da so govorili ce lo  o tem , 
da j e  p riše l v trgovino v  M. So
boto in  k u p il rum , da je  n ek je  
popival, potem  pa p u stil listek  s 
svojim  im enom  itd.

G ovorice so b ile  tako bujne, da 
je  n ek atere  p revzel skoraj paničen  
strah  in s i ponoči n iti na ceste  ne  
upajo. D a bi izved elo , k a j je  na  
stvari, je  uredn ištvo našega  lista  p o
vprašalo  na T ajn ištvu  za notra
n je  zad eve, če  ono v e  k a j podrob
nega o tem . Z vedeli sm o, da so go 
vorice  plod d om išlij e in da ni n iti 
govora o tem . da b i se  tu ok oli, v  
P rekm urju , sk riva l k ak  ze lo  n ev a 
ren zločin ec  z  lastnostm i, k i m u jih  
p rip isu jejo  n ek ateri Hud je . D eja n 
sk o  so b ili organi TNZ opozorjen i 
n a n ek ega  č lovek a , k i se  p recej  
čudno obnaša, se  skriva  po senik ih , 
tud i grozi ljudem , se  izdaja pod raz
n im i im eni, brusi nože in počenja  
še  druge take neum nosti. O rgani 
TNZ so  km alu ugotov ili, da gre  tu  
za duševn o  om ejenega  A ntona Ko
rena iz T u rn išča , v  P rekm urju , k i 
pa ie  povsem  nenevaren  in  še  n i pa  
tud i n e  bo nikom ur n ič hudega sto
ril.

To j e  torej resn ica o  stvari, k i je  
povsem  nedolžna. Upam o, da bodo  
tisti, k i so v  za d n jem  času postali 
zask rb ljen i za sv o j denar a li  celo  
ž iv lje n je  s tem  pom irjen i in da si 
bodo sp et upali zvečer  na soboške  
ulice.

Ta zadeva  n aj nam  bo zopet v  
pouk, da n e  bom o nasedali vsak rš
nim  govoricam , k i se  p o ja v ijo  n a j
p r e j  v  m ajhn i ob lik i, potem  pa na
rastejo  tako, da bi lahko prerasle  
n a jv iš je  gore sveta .

V TOPOLOVCIH NOV MOST
ČEZ LEDAVO

Pred kratkim  so dogradili v To
polovcih nov most čez Ledavo. Sred
stva je  dal občinski ljudski odbor, 
delali pa so v glavnem vaščani sa
mi. Most je  bil res potreben, saj je 
starega voda vedno podirala. Zani
mivo je, da so pomagale zidarjem, 
ki so zidali most, v glavnem le žen-

NUSKOVA
V prejšnjem  tednu so pričeli v 

Nuskovi kopati nov odvodni jarek, 
ki bo odvajal vodo z bližnjih trav
nikov v Ledavo. Cementne cevi, ki 
bodo potrebne pri tem delu, bo k u 
pila Kmetijska zadruga Rogaševci.

Tedenski koledar
N edelja, 23. sept. — T ekla 
Ponedeljek , 24. sept. — Nada 
Torek, 25. sept. — Uroš 
Sreda, 26. sept. — Justina 
Č etrtek , 27.- s e p t.— Kozma 
P etek , 28. sept.  Venčeslav 
Sobota, 29. sept. — Mihael

KINO
MURSKA SOBOTA. — od 21. do 23. sept. 

am eriški barvn i film »Mostišče«, od 25. 
do 27. sept. am erišk i film »Na divjem  
zapadu«.

BELTINCI — 22. in  23. sept. jugoslovanski 
film  »Vsi na morje«.

LENDAVA — 25. in  26. sept. am eriški ba rv 
n i film »Dvoboj p ri S rebrnem  potoku«,
28. in  30. sept. angleški film  »Smeh v 
raju«.

SLATINA RADENCI — 23. in 24. sept. ame
rišk i film  »Greh ene noči«, 27. sept. ru 
sk i b a rvn i film  »Sadko«.

ČEPINCI — 23. sept. am eriški film  »O str
žek«, 30. sept. ita lijan sk i film »Nočni 
taksi«.

^RADGONA — od 21. do 23. sept. am eriški 
barvn i film »Simeronska roža«, 26. in 
27. sept. am eriški film »Visoka Barba
ree«.

GRAD — 23. sept. av strijsk i film »Zapelji
ve zvezde«, 50. sept. am eriški film  »Moč 
-orožja«.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU, — 22. in  23. 
sept. b raz iljsk i film  »Razbojnik« — 26. 
sept. am eriški film »Jan V algean« —
29. in 30. sept. am erišk i film  »V senci 
sovraštva«.

VELIKA. POLANA — 23 sept. am eriški film  
»Pot za Karibo«.

MALI OGLASI
BLAGAJNO »WERTHEIM«, p rodam. Infor

m acije: Skladišče slatine, M. Sobota.
2 ORALA TRAVNIKA, med M lajtinci in Te

šanovci, prodam . — Zadravec, M. Sobo
ta, M ladinska u l. 8.

2 KOMPLETNA VALJKA, ČISTILNICO ZA 
ZDROB, LUŠCILNICO, DVOJNI VALJ, 
TRIER, STROJ ZA IZDELAVO KAŠE in 
KAMNE VELNE, prodam . — Janez Dim
nik, Voličina p ri M ariboru.

GOSPODINJSKO POMOČNICO, staro  25 do 
40 le t, veščo k uhan ja  in gospodinjstva« 
sprejm em  takoj v službo. — Milica Preis, 
M. Sobota, Slomškova 13/1.

NOVOZGRAJENA DVOSTANOVANJSKA H I
ŠA, vseljiva; nap rodaj po zelo ugod
nih pogojih v  M. Soboti.

LEP GOZD v Tešanovcih (40 arov) poceni 
naprodaj.—  Inform acije: R ealitetna
agencija , M. Sobota, Titova 11.

HIŠO IN POSESTVO, 45 arov, prodam . — 
K ata Raščan, Zasadi 4, p . K riževci p ri 
L jutom eru.

ŠIVALNI STROJ znam ke »Singer«, malo rab 
ljen , 70-1itrsko  HRASTOVO KAD — p ro 
dam. M. Sobota, Titova 12.

HIŠO IN POSESTVO z vinogradom  v iz
m eri 6 ha — prodam . Naslov v upravi 
lista.

POMOČNICO NA KMETIJO, sprejm em . — 
N aslov v uprav i lista.

ARONDIRANO POSESTVO, 3 ha, prodam .
—  F ranc Pučko, H ranjigovci, Tomaž p ri 

Ormožu.
UPOKOJENEC s 3 ha zem lje želi poročiti 

žensko s redn jih  let, k i ima veselje  do 
zem lje in gospodinjstva. Ponudbe poslati 
na  upravo lista  pod šifro  »Poštenost«.

Komisija za volitve in imenova
n ja  pri ObLO Cankova razpisuje 
na podlagi 40. čl. splošnega zakona 
o ureditvi občin in okrajev (Ur. list 
FLRJ št. 26/55) delovno mesto

REFERENTA ZA PRORAČUN
Pogoji: končana ekonomska sred

nja šola in praksa v finančni stroki.
Pravilno kolkovane prošnje z 

življenjepisom je treba poslati 
ObLO Cankova do 30. sept. 1956.

Občinski ljudski odbor 
Cankova

5 0 -le tn ica  g a s ils tv a  v H otizi
Prostovoljno gasilsko društvo Hotiza je  

8. in  9. sep tem bra proslav ljalo  30. obletnico 
obsto ja  gasilskega društva. Že v soboto zve
čer so se zb rali gasilci iz H otize te r v po
vorki ko rakali skupno s šolsko 'mladino sko
zi vas do m esta, k je r  je  zagorel k res, ob 
katerem  se je  zbralo nad 400 lju d i iz Ho
tize in okolice. D rugi dan, v nedeljo  do
poldne, so gasilci v sprem stvu ostalega p re 
bivalstva položili vence na grobove umrl ih

gasilcev. V popoldanskih u rah  se. je  pred 
tribuno zbralo mnogo lju d i in gasilcev iz 
sosednjih vasi. Zbrane je  pozdravil p red
sednik  društva. Po pozdravnem  govoru so 
p rečitali kroniko  gasilskega društva, nato 
pa je  govoril, zvezni poslanec tov. Vanek 
Š iftar, k i je  v svojem  govoru prikazal ob
činstvu pomen gasilstva na vasi. Po pro 
slavi so nastopili s prosto  vajo domači ga
silci in gasilci iz M artina na H rvatskem .

Nekaj o gasilski preventivni službi
P ri večini prebivalstva p rev ladu je  mne

n je , da so gasilska d ruštva ustanovljena 
samo zato, da gase požare in rešu je jo  ob 
p rilik i e lem entarn ih  nezgod. Ta defin icija  
je  nepopolna, k e r  prvenstvena naloga in 
dolžnost gasilcev je , da p rep reču je jo  na
stanek požarov, k e r s tem  lahko obvaru jejo  
mnogo več, kot pa potem, ko požar že iz
bruhne.

Požarnovarnostni ogledi dim niških in 
kuriln ih  naprav , ki jih  opravi posebna ko
m isija vsako leto, so izrednega pomena za 
p reprečevan je požarov, seveda to  pa le  v 
prim eru , če so pregledi vestno in tem eljito  
oprav ljen i in  če h išn i la stn ik i po kom isiji 
ugotovljene nedostatke pravočasno popravi
jo . O b p rilik i požarnovarnostnih ogledov 
posam ezniki godrnja jo , češ, že toliko le t je  
tako, pa še ni nič zgorelo, bo tudi še vna
p re j dobro. Tak izgovor ni opravičljiv . G a
silec kot član kom isije ne sme b iti p r is tra n 
ski in m ora vse vestno pregledati, la stn ike  
h iše pa na ugotovljene nedostatke opozoriti. 
S tem  p a  preventivna služba še ni op rav lje
na. ObLO m ora po poteku roka, k i je  bil 
stav ljen  lastnikom  za odpravo nedostatkov, 
poslati na te ren  ponovno kom isijo, k i ugo
tovi, če j e  vse v redu ali ne.

P ri požarnovarnostnih ogledih se člani 
kom isije ne sm ejo zadovoljiti samo s tem , 
da pregledajo , če so dim niška v ratca za
p r ta  in če je  dim nik ometan. Posebno pri 
s ta re jš ih  zgradbah so pogosti p rim eri, da so 
leseni tram i vzidani v steno dim nika, česar 
se p ri površnem  ogledu sploh ne upošteva. 
Stat ist ika kaže,  da izvira vel ik odstotek

podstrešnih požarov p rav  iz tega vzroka. 
O m et in opeka se z le ti z rah lja ta  in  okruši
ta. P ri trh lem  tram u, k i je  vzidan v dim 
nik, zadostu je  samo iskrica in že prične 
tle ti, k a r  lahko tra ja  celo po več dni. Ko 
se žarišče razširi toliko, da dobi večji do
tok zraka , izbruhne požar tako , naglo, da 
ga je  težko lokaliz irati. Slabi a li neom etani 
dim niki so p rav  tako nevarni, posebno še, 
če je  okrog n jih  nam etane polno s tare  šare, 
k a r  ni dovoljeno. Vsak dim nik m ora biti 
om etan, vzidana v ra tca  se m orajo dvojno 
zapirati, razna  šara , k i je  na podstrešju , pa 
m ora b iti sp rav ljena  tako, da je  prostor 
okrog d im nika prost. Leseni pod okrog dim 
n ika  bi m oral biti p rav  tako  obit s plo
čevino. Posebno pozornost posveča kom isija 
dimnikom na gospodarskih poslopjih . V no
b enem 'p rim eru  ni dopustno, da seno ali s la
mo založimo tik  ob dim nik, tem več mora 
b iti v  tem  prim eru  okrog dim nika 1 m eter 
p rost opažen prostor. P aziti je  treb a  tudi 
na razne provizorne k u rilne  nap rave  p ri 
kotlih  za krm o a li žganjekuho, ka te re  radi 
nam eščajo v zasilnih u tah . Vse te  nedo
s ta tke  je  treba  čim prej odstran iti, če ho
čemo, da bo požarna varnost dobra.

Z veseljem  ugotavljam o, da večina p re 
b ivalstva P om urja upošteva nasvete kom isij, 
sa j je  vsako leto  ugotovljenih m anj nedo
statkov, naloga gasilcev pa je , da vso p r e 
bivalstvo prepriča jo , da je  požar la ž je  
p repreč iti kot gasiti. Lepo om etani in brez
hibni dim niki te r  red  na podstrešju  so 
odraz vzornega in skrbnega gospodarja.

K arl C entrih

P o m u r s k i v e s t n i k  — Izdaja 
Časopisno in založniško podjetja 
»Pomurski tisk« v Murski Soboti — 
Direktor in odgovorni urednik Jože 
Vild — Uredništvo: M. Sobota, Trn 
bar je v drevored 3/n. — Telefon l-38 
Uprava in oglasni oddelek: Murska 
Sobota, Kocljeva ulica 7 — Tel. .93 — 
Naročnina: četrtletna 100, polletna 
200, celoletna 400 dinarjev — Tekoči 
račun pri Narodni banki 641-T-600 
v M. Soboti — Tisk Pomurske tiskar

ne v Murski Soboti.

KMETOVALCI!
Za jesensko setev uporabljajte samo priznano semensko blago. 
Pri vaši kmetijski zadrugi ali pa v naši trgovini (M. Sobota, 

Titova cesta) dobite:

s e m e n s k o  p š e n ic o  » B a n k u ti«  
s e m e n s k o  p š e n ic o  » B e lt in k a  831« 
s e m e n s k o  r ž  » D r e g e r «

Po želji predložimo kupcu potrdilo Kmetijskega inštituta v 
Ljubljani o kakovosti kupljenega semenskega blaga.

„AGROMERKUR“ , M. Sobota
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Črnci v ZDA do nedavna sicer

enaki belcem, toda ločeni od njih
Začetek letošnjega šolskega leta 

je bil v nekaterih državah ZDA ze
lo buren. Policija in  vojska sta ime
li ogromno dela, ko sta morali črn
ce ih njihove otroke zaščititi pred 
razbesnelimi in z rasnim fanatiz
mom razburkanimi množicami, ki so. 
se valile proti šolam, v katerih so 
prvič poleg belih sedeli črnski otro
ci. Celih sedem dni so tra ja li ne
miri in grozili, da bodo razplamteli 
ves ameriški jug. Šolo in druge dr
žavne ustanove v Clintonu, m ajh
nem mestecu v državi Tennesse so 
varovali tanki, vsi dohodi v mesto 
so bili zaprti, podobno je  bilo v 
20 km oddaljenem Oliver Springu, 
Daytonu in Knoxvillu v isti državi, 
nemirno je bilo tudi na Floridi, v

Texasu idr. Spet je  oživela sta ra ' 
teroristična organizacija Ku-Klux
Klan. Ob poten postavljajo smol
nate križe z obešenimi lutkami in 
jih  potem sežigajo. S tem  hočejo 
pokazati, kako se bo zgodilo vsake
mu črncu, ki bi se drznil smatrati 
za enakovrednega belcem.

Žalostni so ti pojavi rasne diskri
minacije, ki v ZDA predstavlja te
žak notranji problem, čeprav je ras
ni problem že v dokajšnjem upada
nju. Med tem ko v severnem delu 
ZDA niso ob odločbi Vrhovnega so
dišča leta 1954 nastali nobeni po
sebni problemi, p a  se je  jug  uprl 
temu, da bi otroci belcev in črncev 
obiskovali iste šole. Te razlike med 
Severom in Jugom izvirajo i z eko
nomskega položaja obeh delov. Se
ver je  predvsem industrijski, jug 
pa sorazmerno še zaostal, poln tra 
dicij in predsodkov. Poleg tega se 
je moral Jug šele po porazu v šti
riletni državljanski vojni leta 1865 
odreči suženjstvu. Sedanji črnci so 
pa potomci nekdanjih sužnjev, ki so 
jih  od 1619. pa vse do 1859. leta pre
važali v Ameriko z zahodne afriške 
obale. Zato jih  pa »visoko civilizi
rani« belci nočejo priznati za ena
kovredne. Po zakonu »Jima Crowa«

so bili belci tudi ločeni od črncev, 
ki so morali otroke pošiljati samo 
v črnske šole, zahajati samo v po
sebne gostilne in po celem jugu so 
se pojavili napisi »Samo za črnce« 
in »Samo za belce«. Take napise še 
lahko srečujemo na vsakem koraku 
17 južnih držav.

V zadnjem desetletju so ZDA na
pravilne prav v pogledu rasne diskri
minacije velik korak naprej in, to 
ne samo v zakonodaji, temveč tudi 
glede zboljšanja gmotnega stanja 
črncev, kar je  tudi dvignilo njihovo 
samozavest. Odločno se pa  proti 
rasni diskriminaciji bori ameriški

sindikat. Toda kljub  temu imajo 
črnci še vedno manj možnosti pri 
zaposlitvi, težje se prerinejo do ka
kih odgovornejših mest itd. Zadnji 
izgledi nam tudi kažejo, da še ni 
minila doba  linčanja, brutalnih na
padov,  zapostavljanja in  terorja 
belcev, čeprav je že vse to v zatonu. 
Toda nemogoče si je  misliti, da bi 
se resni problemi rešili kar preko 
noči, je  ob priliki teh neredov iz
javil predsednik Eisenhower, vsi 
Amerikanci bi pa brez obzira na 
raso in barvo kože morali delati na 
tem, da bo ta problem čimprej re
šen.

Narava se je zopet poigrala: na sli
ki vidite koruzo, ki je zrasla na vrhu 

oslice

NAJSTAREJŠI ČLOVEK NA SVETU
Kolumbijec Jose Pierre trdi, da 

je  star 167 let, torej najstare jši člo
vek na svetu. Z matičnimi knjigami 
tega ne more dokazati, ker jih  ta 
k ra t še niso imeli, a dobro še spo
minja raznih dogodkov, ki so se 
zgodili pred 150 leti. N ajstarejši 
meščani pravijo, da je  Jose že t a 
k ra t bil starec, ko so oni še bili 
otroci. Njegova 86 let stara žena pa 
p ravi: »Ko sem bila še čisto mlado 
dekle, je  bil Jose že star. Vse mesto 
se mu je smejalo, ko je vabil n a j 

m lajša dekleta na ples. Bil je  sicer 
zelo dober plesalec, toda dekleta so 
rajši plesala s fanti.« Jose še svoje
ga rojstnega k ra ja  nikoli ni zapu
stil, pred 50 leti mu je pa um rla že 
peta zena.

UMETNI SATELITI 
Prihodnje leto nam eravajo v 

ZDA izstreliti 12 umetnih satelitov, 
opremljenih z instrumenti, ki bo
do radiobrzojavno pošiljali na Zem
ljo podatke o zemeljski površini in 
atmosferi. Stali bodo 19,296.000 do
larjev, okrog zemlje pa krožili s, 
hitrostjo 29.000 km na uro.

GRAD na Goričkem
Nekaj iz zgodovine — nekaj iz sedanjosti

P rva znana lastn ika  p ok ra jine  okoli 
G rada sta  b ila  1185. ustanovljeni c isterian 
ski sam ostan p ri M onoštru, k i je . imel tu 
velika posestva in grof M ikoly iz Železnega, 
ki je  1208. dobil od A ndreja  II. vse današ
n je  Goričko. V dobi k rižarsk ih  vojsk so do
bili velik  del P rekm urja  tem p la rji. S redi
šče n jihovih  posestev za gorn je  P rekm urje  
j e  bil  Grad,  k j e r  so si postavi li  grad.  Po

njem  so tam kajšn jo  naselbino nazvali 
G rad . Po odpravi tem plarskega reda 1511. so 
dobili n jihova posestva g rofje  zechy ji; ko 
so ti izum rli 1684. pa g ro fje  B atyany ji te r  
pozneje gro fje  S zapary ji in Szechenyji.

V refo rm acijsk i dobi je  š ir il p ro te stan t
sko vero grašk i graščak J u r i j  Szechy, k i je  
p r i G radu naselil, iz Š ta jerske  in K ranjske 
izgnane predikante  in uči tel je.  Leta 1627. se

om enja v vasi p ro te stan tska  župnija, ki pa 
je  p reneha la  konec 17. s to le tja , čira je  pre
stopil graščak P e te r Szechy v katoličanstvo.

V začetku s ta re  Jugoslavije  je  še ta
k ra t dobro o h ran jen i in z bogatim i umetni
nam i oprem ljen  g rad  in vsa g ra jsk a  pose
stva kup il za mal den a r G eza H artner, po
sestn ik  in in d ustrija lec  iz  M. Sobote. Naj
bo ljše  um etnine in  tud i n ek a j posestev je 
razproda l. Tudi druga svetovna vojna je 
uničevala — pohištva, starin sk ih  slik in 
g ra jsk e  knjižn ice ni več. O rig inalna grajska 
k ron ika  se naha ja  v  arh ivu  nacionalnega 
m uzeja v  Budim pešti. Mnogo inventarja  pa 
so tudi uničili in raznesli sami domačini. 
S tari grad , k i ima znamenite  podzemeljske 
ječe , je  že k repko  raz jed e l zob časa, rušijo 
se že njegovi zidovi.

V k ra ju  je  tud i cerkev , k i je  bila 
prvotno  zgra jena  n a jb rž  že v  11., gotovo pa 
p red  15. stol. V drugi polovici 14. stol. so 
zgradili novo. Sedan ja cerkev  je  zgrajena 
v gotskem  slogu in  ima neka j poznogotskih 
znam enitosti: v velikem  o lta r ja  kip sedeče 
M adone z detetom  in š tir i re lie fe  v zakri
s tij i, k i so ostanek gotskega k rilnega oltar
ja .  G račka p ro fara  sega v 15. sto letje , pri
padala j i  je  tudi M urska Sobota. Cerkveno 
je  pripadala  župn ija  do 1777. pod rabsko in 
nato pod som batheljsko  škofijo .

Legenda o nastanku Belega križa ali 
kužnega znam enja ob cesti G rad  —  Krup
livnik pripovedu je sledeče:

Nekoč so našli na k ra ju , k je r  stoji da
nes Beli k riž , tru p lo  ubitega km eta — do
m ačina. Um ora je  bil osum ljen njegov so
sed, k i pa je  trd il, da je- nedolžen. Svoje 
nedolžnosti pa n i n ikako r mogel dokazati 
in je  b il za to  obsojen  na  sm rt in tudi 
usm rčen na tistem  k ra ju , k je r  so p re j našli 
trup lo . L judska sodba pa se je  glasila ta
k ra t tako: Če bo na k rižu  (stebru, ki so 
ga postavili na tistem  mestu, k je r  so našli 
truplo) pognalo drevo ali kakšno drugo ze
len je , potem  je  človek, k i je  bil obtožen 
um ora in  usm rčen, nedolžen, če pa ne bi 
pognalo, je  pa k riv . In drevo je  pognalo, 
to re j je  b il dotični po krivem  obsojen na 
sm rt.

V resn ic i je  to le  kužno znamenje, 
kak ršn ih  je  še več po S loveniji, spominja 
nas na čase, ko je  p r i nas razsa ja la  kuga;
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Mlada francoska filmska igralka v film u »Otroci ljubezni«

TAKO SMO TABORILI
Lokomotiva je zapiskala in dva

najst mladih ljudi, polnih upov, se 
je  odpeljalo proti m orju . . .

Bili smo vajenci iz Murske So
bote. Vodil nas je  Rudi. V L jub
ljani smo se pridružili ljubljanski 
skupini, ki je  štela 120 deklic in 
40 fantov. Skupno smo nadaljevali 
pot z vlakom proti morju. Ko smo 
z ju tra j ob prvem svitu prispeli na 
Reko, je  bilo mnogo izmed nas ta 
kih, ki so tokrat prvič videli naš 
sinji Jadran.

Po enodnevni vožnji s parnikom 
smo prispeli v  Stari grad. Dve sto 
metrov od pristanišča so bili šotori, 
naše novo domovanje. Razdelili so 
nas po šotorih. Že naslednji dan 
smo izvolili načelnike in vodje sku
pin. Naši skupini smo dali ime 
»P rekmurec«.

Tako se je  pričelo taborno živ
ljenje. Razen kopanja je  bilo na 
pretek  tudi drugega razvedrila. 
Igrali smo nogomet, rokomet, od
bojko in košarko. Igrali smo tudi 
namizni tenis. Prav tako smo imeli 
svojo knjižnico. V taborišču hišo 
man jkale  niti zračne puške, pod
vodne maske in dihalne cevi. Po
sebno lepo je bilo zvečer, ko smo 
se zbrali po večerji okrog našega 
ljubega Matička, ki je  igral na k i
taro in lepo pel. Včasih smo zapeli 
Vsi kolikor nas je  bilo v taborišču.

Zelo živahno je  bilo z ju traj, ko 
smo pospravljali šotore. Stanovalci 
šotora, ki je  bil najlepše posprav
ljen, so dobili rdečo zastavico, n a j
slabši pa raztrgano copato.

Posebna nagrada je  bila name
njena za šotor, k i bo končno naj

boljši. Nagrada: čokolada in diplo
ma. »Prekmurci« smo se prav pose
bej izkazali. Še preden so vstali 
prebivalci ostalih šotorov so Lajči, 
Franček, Feri in Pištek že na 
vso moč pospravljali. Pa trud  ni bil 
zaman. Večkrat so dobili rdečo za

stavico, končno tudi čokolado in di
plomo. Rudi, kot vodja skupine, je  
bil ponosen nanje.

Pri kopanju je  bilo tudi precej 
živahno. Tu se je izkazal najbolj

naš Rudi. Lajči in Franci sta p ri
prav lja la  taborne ognje in skrbela 
za smeh. Igrali smo tudi nogomet 
s Starograjčani. Med nami je  bilo 
nekaj nogometnih »asov«. In dekle
ta. Kako so navijala!

Priredili smo tudi dva izleta. Vi
deli smo sotesko Zrmanje, ko smo 
z motornim čolnom pluli po reki 
navzgor. Na drugem izletu smo si 
na Velebitu ogledali lepo podzem
sko jamo.

V taborišču smo imeli radio. To
da ne mislite, da je bil to ne vem 
kakšen aparat. Majhen Lajčijev 
enocevnik, ki smo ga posebno zve
čer zelo radi poslušali.

Dva tedna sta kar hitro prešla. 
Dobili smo hrano za potovanje in 
nekaj nujnih navodil, pa smo odšli 
s taborenja spočiti in  čili. Ko smo 
se na pomolu ločili od našega pre
ljubega predstojnika ta te-Vinka in 
ostalih, ki so še ostali, da pospra
vijo taborišče, nam je  bilo težko. Ko 
smo čakali na Reki na vlak, smo 
si ogledali mesto in pristanišče. Na
šega obiska so bile deležne tudi re
ške slaščičarne . . .

Tudi v L jubljani smo se težko 
poslovili. D ekleta so vpraševala L aj
či ja  in Francija, ali bosta prihodnje 
leto tudi prišla taborit.

Da smo lahko tako lepo taborili, 
se moramo zahvaliti predvsem naše
mu Društvu p rija te ljev  mladine, ki 
nam je dalo nekaj sredstev.

Ludvik Temlin

 Prijetni so bili dnevi na taborjenjuUREDNIKOV STRAH
Urednik neke revije bere sporo

čilo mladega pesnika in nenadoma 
jezno zagodrnja:

»Poglej, poglej ta pa še grozi, da 
bo več poslal.«

Fadil Hadžič:

B udha  m e  j e  lepo  s p r e j e l
3 Potopis slučajnega pom orščaka

III. SUEŠKI ROBOT

Danes je  to podobno veselici pod vedrim nebom. D vajset 
ladij pričakuje polnoč. Na belih palubah »Victorie« poskaku
jejo  plesni pari. Na palubah tovornih ladij 'sedijo okoreli mor
narji razgaljenih mišic in hrepeneče pogledujejo na potniške 
pošasti z jazz orkestrom. Z obale križani preko ladij snop 
svetlobe in preiskuje vodo v pristanišču. Iz čolnov kričijo  
arabski trgovci, k i ponujajo broše s kamelo in sfingo. Na 
čolnu se kopičijo neokusni rumeni kovčki in aktovke z risbo 
piramide.

Opolnoči se čolni umaknejo. Opolnoči krenejo  ladje, raz
vrščene kot karavana. Ples ne prestane. Iz notranjosti »Victo
rie« lezčjo pijani potniki na sveži zrak. Bari poslujejo spodaj 
in zgoraj. Pijan Anglež poljublja mrtvo pijanega Američana. 
S icer. hodita dostojanstveno naokrog. Oba potujeta v prvem 
razredu. Opolnoči zavlada alkoholizirano mednarodno b ra t
stvo. Velikanska pošast hoče potnike udobno voziti. Iz sto 
okroglih okenc bode svetloba v oči. Na kljunih  bdijo reflektor
ji. Obalne rumene in Tdeče luči opravljajo  vlogo domačinov. 
Pisani smaragdni ornam ent se vije na vodi.

To se dogaja v pristanišču Port Said.
Vsako noč je  zabava. Opolnoči odvežejo vrvi z boj. Plesni 

pari plešejo naprej, na takarji pa raznašajo gin in whisky. Na 
tovorni ladji pregleduje mornar kupljen i kovček. Ostali mor
narji otipavajo usnje s prsti in trdijo, da ga je  preplačal. Vsi. 
skupaj, imenitne in borne ladje, se drug za drugim poslavljajo 
od kamnitnega spomenika, ki so ga bili Lessepsu postavili v 
pristanišču.

Ogromen robot prevzame v svoj objem ladje dvajsetih 
držav. Poveljniki nimajo več skrbi. Sto šestdeset kilometrov 
bo upravljal z ladjo francoski robot. Oficirji palube igrajo 
šah. Robot je  poslal svojega pilota — gospoda rdečkastih lic 
in m ehke polti v kratkih modrih hlačah. Sedi v ležalnem stolu 
na komandnem mostu an skrbi za ladjo.

Robot deluje brez okvar. Ko pritisnejo na gumb v Port 
Saidu — krene robot v Rdeče m orje; ko pritisnejo na drugi 
gumb v mestu Suez — se napoti robot proti Sredozemskemu 
morju. V jezeru Timsa poleg mesta Ismailije dela dvajset tisoč 
uradnikov za ogromnega robota. Tisti, ki mu služijo, gledajo 
rožnato na življenje. Uradniki igrajo golf sredi Sahare. Kakor 
zajci pogledujejo iz parkov bele hišice. Na jezerski obali se 
je  uredila m ajhna Nizza. Drobne Francozinje leže na plaži, 
možje pa  v senci berejo  »Paris-soir«. 

Pritisniti je  treba na gumb in robot krene naprej. Na 
krovu sedijo v ležalnikih gospodične z italijanskega arheolo
škega instituta. Obiskale bodo indijska svetišča. Na tovornih 
ladjah vlečejo m ornarji trnke iz vode, ker so med prekinitvijo 
vožnje lovili jezersko ribo. Na potniškem krovu skačejo lepe 
gospodične z učenega instituta na glavo v bazen s sladko vodo. 
Stari arheolog pazljivo opazuje skoke svojih učenk. V teh to
likanj sladkih trenutkih, snema temna očala, čeprav sonce pri
peka po afriški metodi.

Med dvema Saharama se pomikajo ladje s korakom ka
mele skozi ozki Sueški prekop. Na obeh straneh lenarijo ru
mene plasti peska. Na palmah se lahno zibajo grozdi rdečih 
datljev. N ekaj kamel počasi štorklja. Siromašna hiša egiptov
skega felaha stoji kot osamljena kocka iz kamna na gladki 
peščeni površini. S sinajske obale pihlja lahen veter in nosi 
pesek v prekop. Robot je pripravljen na to in njegovi bagerji 
noč in dan čistijo dno. Z neba in z obale se valijo valovi 
nevzdržne žeje. V notranjosti nadišavljene »Vicktorie« proiz
vajajo  posebni aparati m rzli zrak in potniki si oblačijo tople 
svitre. Na tovornih ladjah sesajo m ornarji vodo iz m orja in 
pod temi tuši skačejo nagi, da bi razgalili razžarjene mišice.

Ob obali kanala vlečeta z vrvjo dva gola km eta leseni 
čoln. S potniških krovov m erijo daljnogledi na ta  faraonski 
prizor. Polgola egiptovska človeka stopata po razžarjenem 
pesku. Gospodične n a  krovu se hehetajo in  pošiljajo starca po 
fotoaparat. Potem fotografirajo z vseh krovov. Na desni, egip
tovski strani istočasno zdrvi mimo električni vlak.

Še malo in zagledali bomo kamnitna leva pri izhodu iz 
prekopa. Potem se kot kup bisernatih školjk prikaže m esto 
Suez. Robotove moči je konec. Poveljniki ladij se spet vzpe
n jajo  na komandni most. Ladje zaplujejo v Rdeče m orje in 
same plovejo naprej. Piloti se spuščajo v čolne in splezajo na 
ladje, ki se vračajo. V Ismailiji čakajo pilote žene in otroci. 
Naslednjih štiriindvajset ur se lahko kopljejo na plaži. Potlej

spet odidejo v službo robotu. 
Sueški prekop kot dobro namazan robot ni niti enkrat 

resno odpovedal. Armada uradnikov in tehnikov ga vsak dan 
pregleduje. Ladje plačujejo velike takse, da robotovi ljudje 
lahko igrajo golf in pritiskajo na gumbe. Puščava z obeh strani 
lakotno pogleduje proti robotu. K ralj A rabije na levi strani 
je  uvedel asfaltirane ceste in pred kratkim  še telefon. Hodže 
so zaradi tega protestirali, k e r se jim je  zdelo to peklensko 
delo. Hodže ne bi nikoli zgradili Sueškega prekopa. Hodže raje 
še danes prodajajo surovo nafto. Toda na desni strani se je 
ves Egipt zbral okrog Nila. Bogata reka ne more prehraniti 
žejnega peska.

Oči so uprte v Sueški prekop.
Robot opravlja svoje delo hladnokrvno in se pretvarja, 

kakor da ničesar ne opaža. Na pritisk  nekega gumba odlično 
funkcionira. Če kdo pritisne na napačen gumb, lahko robot 
zleti v  zrak. Potem bomo potovali spet okrog Afrike v Indijo 
Zato pa podarimo dobiček tistima bosima kmetoma, ki sta 
vlekla čoln na vrvi. Kar se gumba tiče, naj ga pa še. kar na
p re j pritiskajo Francozi.

Važno je, da robot dobro deluje.
Veličastni robot je  zgradil Francoz Lesseps.
Pod njegovim spomenikom v Port Saidu čakajo vsak ve

čer veseli ljudje polnoč. Pijani Angleži obligatno poljubljajo 
pijane Amerikance. Le redkokdaj se kdo spomni na Lessepsa.

IV. DVE MESTI, KI STA ODVEČ
Dve mesti ob obali Adenskega zaliva, eno v Arabiji, drugo 

v Afriki, nista bili nikoli p riljub ljen i pri uradnikih v kolo
nijah.

Britanski Aden leži na otrdeli vulkanski skorji; žgan od 
žeje, brez sledu zelenja, ves v smradu po nafti iz bazenov in 
— z lepim razgledom na Adenski zaliv. Vendar ta turistični 
razgled na ažurno morje ni dovolj, da bi dobilo to vojaško 
S- kolonialno mesto kakršnokoli živahnost ali razigranost. Na
sprotno — redkokdaj se primeri, da bi srečali take meščane 
brez volje, ki stopijo h a  cesto samo takrat, ko je to silno 
potrebno, sicer pa se skrivajo v hišah, oboroženi z ventila
to rji in debelimi zagrinjali na oknih.

* b o ja  =  p lavajoča p rip rava , na katero  se vežejo  zasidrane lad je
* Potopis j e  i z  1. 1954
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